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I Una din principalele sarcini trasate de 
plenara lărgită a C. C. al P. M. R. din 
■august 1953 în scopul ridicării nivelului 
de trai al poporului muncitor, a fost ca, 
alături de dezvoltarea continuă a indus
triei grele, temelia dezvoltării economiei 
naționale, să fie lichidată rămînerea în 
urmă a agriculturii, condiție de bază 
pentru îmbunătățirea neîncetată a apro
vizionării populajiei cu bunuri de larg 
con sim.

Măsurile luate , după plenară de partid 
și guvern au dus la obținerea unor rezu'- 
tate pozitive în acest sens. Față de cerin
țele de aprovizionare cu produse vegetale 
ș: animale a oamenilor muncii, a indus
triei ușoare și alimentare cu materii pri
me agricole, nivelul agriculturii noastre a 
rămas însă mult în urmă.

De aceea, ținînd seama că în această 
etapă a construirii socialismului, în tara 
noastră ridicarea agriculturii constituie— 
alături de dezvoltarea industriei grele și 
creșterea rapidă a industriei ușoare și 
alimentare — veriga hotărîtoare pentru 
dezvoltarea și întărirea întregii economii 
naționale și creșterea nivelului de trai 
al poporului muncitor, plenara C. C. al 
P.M.R. a propus Congresului al 11-lea al 
P.M.R. proiectul de directive cu privire 
la dezvoltarea agriculturii în următorii 
2—3 ani.

Cuprinzînd un întreg program de mă
suri economice, organizatorice și tehnice 
în vederea lichidării rămînerii în urmă a 
agriculturii și ridicării ei pe o treaptă 
superioară, corespunzătoare cerințelor 
oamenilor muncii și ale industriei noa
stre, proiectul de directive privitoare la 
dezvoltarea agriculturii în următorii 
2—3 am are ca scop creșterea producției 
agricole, dezvoltarea schimbului între 
oraș și sat, ridicarea nivelului de trai 
al celor ce muncesc în patria noastră, 
întărirea alianței clasei muncitoare cu 
țărănimea muncitoare.

Principalele măsuri cuprinse în proiec
tul de directive ale Congresului al Il-lea 
al Partidului cu privire la dezvoltarea 
agriculturii se referă la creșterea produc
ției agricole globale și a producției agri
cole marfă — una din condițiile de bază 
pentru dezvoltarea întregii economii, na
ționale.

In acest scop, proiectul de directive pre
vede în primul rînd creșterea suprafeței a- 
rabile a țării la sfîrșitul anului 1956 pînă 
la 10 milioane hectare.

Acest lucru va crea condiții pentru 
extinderea suprafeței însămînțată cu ce
reale în 1956 pînă la 7.360.000 ha. din 
care, suprafața semănată cu grîu de 
toamnă să crească pînă la 2.740.000 ha. 
Suprafața semănată cu porumb, impor
tantă cultură atît pentru alimentația 
populației și furajarea animalelor cit și 
ca materie primă pentru industrie, va 
trebui să crească în anul 1956, pînă la 
3.400.000 ha.

De asemenea, în anul 1956 vor trebui 
extinse și suprafețele cultivate cu cartofi 
și legume, suprafața totală de vii.

Proiectul de directive cu privire la dez
voltarea agriculturii prevede o creștere 
simțitoare a producției medii la hectar ia 
cereale, culturi tehnice, cartofi, legume, 
fructe și culturi furajere.

In anii 1955—1956 recolta medie la 
hectar va trebui mărită pînă la 1400 kg. 
la grîu de toamnă, 1.500 kg. la porumb, 
1.500 kg. la orz de toamnă, 3.500 kg. 

il a orez, etc.
Creșterea producției la hectar nu se poa

te realiza fără aplicarea agrominimului, fă
ră folos'rea unei agrotehnici înaintate. Res
pectarea termenilor optimi și a condițiilor 
agrotehnice cerute de fiecare lucra
re agricolă, asigurarea unor semin
țe de soi (numai la porumb trebire 
asigurată sămînța hibridă în anul 1955 
pentru o suprafață de 15.000 ha. iar în 
următorii 2—3 ani, pentru cei puțin 
800.000 ha.) folosirea în mai mare mă
sură a îngrășămintelor organice și mine
rale, extinderea unor lucrări agricole de 
mare importanță, cum ar fi : grăpatul 
timpuriu de primăvară, arăturile adinei de 
toamnă pentru culturile de primăvară, a- 
plicarea pe suprafețe mai mari a unor me
tode agrotehnice înaintate ca : semănatul 
în rînduri încrucișate și în rînduri dese, 
semănatul în cuiburi așezate în patrat, 
polenizarea suplimentară la porumb, se
cară și floarea soarelui, prășitul mecanic, 
etc., toate aceste măsuri .sînt menite să 
ducă la ridicarea producției medii la hec
tar.

O deosebită atenție va trebui dată pe 
această linie măririi producției de cartofi 
și legume ca și dezvoltării viticulturii și 
pomicultură.

Alături de creșterea producției agricole 
globale, proiectul de directive cu privire 
la dezvoltarea agriculturii în următorii 
2—3 ani prevede o serie de măsuri în le
gătură cu dezvoltarea creșterii animale
lor. Deși s-au obținut unele succese pe li
nia îndeplinirii sarcinilor trasate de Legea 
pentru dezvoltarea creșterii animalelor în 
anii 1954—1956 în R.P.R., totuși dezvol
tarea acestui sector este încă nesatisfăcă- 
toare. Atenția trebuie îndreptată către 
cîteva probleme principale: crearea unei 
baze furajere corespunzătoare, asigurarea 
adăposturilor necesare, ridicarea producti
vității animalelor, creșterea în ritm mai 

rapid a numărului de animale și sporirea 
cantității de produse animale. Realizarea 
acestor obiective importante pentru dez
voltarea șeptelului din țara noastră este 
condiționată de o serie de măsuri cum a,r 
fi: mărirea numărului de oi cu lină fină 
și semifină, mărirea efectivului cailor de 
rasă, aplicarea unor metode (semănatul 
în miriște al ierburilor anuale pentru fîn, 
pentru nutreț verde, lucrări de desțelenire, 
curățire de tufe, etc.) menite să ducă la 
creștere^ recoltei la hectar pînă în anul 
1956 la 2.200 kg. fîn, iar a pășunilor la 
cel puțin 6.000 kg. de masă verde, înde
plinirea planului de construcții pentru a- 
iiîmale, îmbunătățirea muncii în stațiunile 
de montă, asigurarea unor cadre calificate 
de zootehniști pentru gospodăriile agri
cole cu ferme mari de animale.

Crearea unei abundențe de produse a- 
gricole și animale care să satisfacă ne
voile de aprovizionare ale oamenilor 
muncii și a'e industriei noastre, realiza
rea obiectivelor privitoare la creșterea pro
ducției agricole vegetale și animale, sînt 
condiționate de înzestrarea agriculturii cu 
mijloace de producție și materiale. In pro
iectul de directive cu privire la dezvoltarea 
agriculturii, se arată că se vor învesti pen
tru dezvoltarea producției agricole vege
tale și animale, în anul 1955, cca. 3.000 
milioane lei, iar în anul 1956, cca- 4.000 
milioane lei. De asemenea, se prevede ca 
în anii 1955—1956 să se livreze agricul
turii din producție internă și din import 
10.000 tractoare agricole și rutiere de dife
rite tipuri, 6000 cultivatoare diferite, 5.500 
mașini de semănat și plantat, 3.200 se- 
cerători-legători, 2.600 batoze, 3.600 com
bine și altele.

Totodată, foarte important pentru obți
nerea unui avînt în lupta pentru dezvol
tarea agriculturii este și realizarea în 
buns condiții a construcțiilor din acest 
sector. Terminarea în anii 1955—1956 a 
unor construcții în S.M.T., gospodării a- 
gricole de stat și gospodării colective, va 
ajuta aceste unități să-și desfășoare acti
vitatea în mai bune condițiuni, va con
tribui la dezvoltarea lor economică, la în
tărirea lor organizatorică.

Ridicarea nivelului agriculturii noastre 
depinde în mare măsură de gradul de 
mecanizare a muncilor. Rolul principal în 
extinderea mecanizării muncilor agricole 
rovine stațiunilor de mașini și tractoare. 
Pentru următorii doi ani, proiectul de di
rective cu privire la dezvoltarea agricul
turii prevede creșterea mecanizării mun- 
c:|or agricole ca : dezmiriștit 25 la sută, 
arături adîn-ci de toamnă 30 la sută, ară
turi pentru însămînțări de toamnă 35 la 
sută, prășitul porumbului, semănatul în 
cuiburi așezate în patrat, plantatul carto
fului, recoltatul mecanic al cerealelor și 
plantelor furajere. Extinderea mecanizării 
la muncile agricole, îndeplinirea planurilor 
de producție ale S.M.T. sînt legate de fo
losirea justă, cu întreaga Sa capacitate, a 
parcului de mașini și tractoare. Pentru a- 
ceasta, proiectul de directive prevede ca 
fiecare S.M.T. să aibă atelier de reparații, 
iar pentru 100 de S.M.T. să se asigure 
o uzină de reparații capitale.

Mărind răspunderea S.M.T. pentru 
munca pe care o depun pe ogoare, proiec
tul de directive propune ca planurile de 
producție a'.e S.M-T. și ale brigăzilor de 
tractoare să nu fie considerate îndeplinite 
decît dacă s-au realizat și planurile de 
producție la hectar pe cîmpurile lucrate 
de respectivele S.M.T.

Proiectul de directive cu privire la dez
voltarea agriculturii prevede și o serie 
de măsuri pentru îmbunătățirea muncii în 
gospodăriile agricole de stat. Alături de 
prevederile privitoare la creșterea gradului 
de mecanizare, creșterea producției agri
cole la hectar și a productivității animale
lor, se prevăd între altele ca în următorii 
2—3 ani să se stabilească profilul gospo
dăriilor agricole de stat, ținînd seama de 
condițiile lor economioo-naturale și să se 
elaboreze planul de electrificare în vederea 
folosirii energiei electrice în procesul de 
producție.

Succesele obținute de gospodăriile colec
tive și întovărășirile agricole în ceea ce 
privește recoltele bogate și veniturile mari 
realizate, care au determinat și creșterea 
nivelului de trai al membrilor lor, au con
vins pe mulți țărani muncitori să pășească 
cu încredere către aceste forme de muncă 
în comun. Gospodăriile colective și înto
vărășirile agricole nu folosesc însă toate 
posibilitățile pe care le au pentru crește
rea avutului obștesc, pentru ridicarea ni
velului material al membrilor lor. Pentru 
aceasta, proiectul de directive arată măsu
rile necesare întăririi lor economico-orga- 
nizatorice, măsuri ce se referă la organi
zarea teritoriului și introducerea asola- 
mentelor în gospodăriile colective, la asi
gurarea unor cadre calificate pentru în
drumarea agro și zootehnică, la organiza
rea mai bună a muncii și întărirea disci
plinei. la respectarea și aplicarea strictă 
a statutului, la îmbunătățirea evidenței 
contabile și executarea în bune condiții a 
construcțiilor, etc. Proiectul de directive 
arată de asemenea că este necesar ca or
ganele de partid și de stat să ducă munca 
politică de lămurire și convingere a țără
nimii muncitoare pentru înființarea de în
tovărășiri agricole și de asocieri simple 
de cooperare în producție, pentru cultura 

sfeclei de zahăr, bumbacului, tutunului, 
legumelor, etc., să dea o atenție mai mare 
muncii de consolidare organizatorico-eco- 
nomică a întovărășirilor agricole.

LJna din măsurile necesare antrenării 
masei țăranilor muncitori la lupta pentru 
sporirea producției agricole, stimulării e- 
forturilor depuse de ei, este cointeresarea 
lor materială. Pe această linie, proiectul 
de directive prevede noi măsuri menite să 
cointereseze producătorii agricoli prin îm
bunătățirea sistemului de contractare la 
lapte, lînă, culturi tehnice, legume și car
tofi, calcularea impozitului nu după venit 
ci pe hectar și altele.

Realizarea prevederilor privitoare la 
creșterea producției agricole, la dezvolta
rea agriculturii în anii 1955—1956, 
nu poate fi asigurată fără îmbunătățirea 
sistemului de pregătire a cadrelor pentru 
agricultură, fără folosirea lor justă în pro
ducție. Se prevăd de aceea o serie de îm
bunătățiri în învățămîntul agricol supe
rior, mediu și profesional, în ceea ce pri
vește profilarea justă a tuturor școlilor, 
îmbunătățirea sistemului de redactare și * *»•  
ditare a manualelor didactice, asigurarea 
bazei tehnico-materiale necesare. Folosirea 
specialiștilor din agricultură în munci ad
ministrative sau necorespunzătoare califi
cării lor este nejustă și trebuie lichidată. 
Pe lîngă cadrele pregătite în învăță- 
mîntuî agricol, se prevede să se instituie 
și cursuri pentru directorii de S.M.T. care 
n-au pregătire de specialitate, cursuri pen 
tru pregătirea și specializarea directorilor 
de gospodării agricole de stat, a șefilor de 
secții, a contabililor, a brigadierilor din 
toate specialitățile.

In curtea uzinelor „23 August" aceeași 
priveliște obișnuită. Ronduri de flori aran
jate cu grijă, străjuite de cîteva șiruri 
drepte de plopi, pe virfurile cărora se a- 
nină scamele cenușii de fum depănate din 
gurile coșurilor. Doar forfota macaralelor 
ce tot intră șl ies din clădirile mari roșii 
aliniate de o parte și alia, purtind pe ele 
piese grele și materiale, parcă e mai in
tensă ca în alte dăți.

★
Centrul animației este in hala de 

motoare. Aici se naște un nou motor 
industrial. Unele piese sînt gata. Altele vor 
intra in curînd sub cuțitul rabotezei, iar 
altele nu sînt încă decît în planuri. Maistrul 
strungar Eugen Kazimir schi, fruntaș al în
trecerii socialiste, lucrează la sute de 
piese mărunte dar importante pentru noul 
motor ; montaiorul Gheorghe Ștefan răs
punde de buna execuție a pompei de in
jecție ; maistrul strungar Ioan Pau, un om 
cu tîmplele cărunțite, se ocupă de inima 
motorului, arborele cotit. Dar omul care cel 
mai bine cunoaște de pe acum vii
torul motor, care simte de pe a- 
cum bătăile ritmice ale pistoanelor șl ta- 
cheților, care știe cu precizie cită uriașă 
forță va zvîcni din sutele de piese ce stau 
deocamdată rînduite în rafturile magaziei, 
este inginerul Gabriela Crișan. șefa proce
sului tehnologic la motoare. Muncitorii, 
conducerea uzinelor, au încredere în ingi
nerul Gabriela Crișan, tînăra mărunțică de 
statură, cu părul blond, în ochii căreia ai 
crede că s-a adunat tot seninul cerului.

Cît e ziua de mare pe Gabriela Crișan 
n-o deosebești dintre muncitori, La strun
gurile de mare precizie, la freze, la mon
taj, peste tot o întîlnești îmbrăcată în hala

Un aport însemnat la punerea în practi
că a acestor directive sînt chemați să-l 
dea oamenii de știință care lucrează în a- 
gricultură. Oamenii de știință care lucrea 
ză în acest domeniu la Academia R.P.R.. 
I.C.A.R., I.C.Z. sau în stațiuni experimen
tale, sînt chemați să-și îndrepte activita
tea de cercetare spre rezolvarea proble
melor ce decurg din directivele de dezvol
tare a agriculturii, să creeze o legătură 
mai strînsă cu terenul, cu problemele 
producției. In sprijinul acestei activități, 
proiectul de directive prevede — printre 
altele — lărgirea stațiunilor experimen
tale, reorganizarea Institutului de patolo
gie și igienă animală în Institut de cerce
tări veterinare, organizarea unui Institut 
de cercetări viticole și pomicole, alcătui
rea proiectului de statut și a planului de 
organizare a Academiei de Științe agri
cole.

Munca specialiștilor din agricultură, 
munca oamenilor de știință, trebuie îm
pletită și cu experiența înaintată a frun
tașilor recoltelor bogate. Rolul cunoașterii, 
popularizării și introducerii în practică a 
acestei experiențe prețioase, revine pro
pagandei agricole, care are datoria să-și 
îmbunătățească activitatea pe linia popu
larizării agrominimului și zootehminimu- 
lui, pe linia organizării și extinderii cursu
rilor agricole de masă, editării broșurilor, 
planșelor, afișelor, realizării filmelor 
și diafilmelor pentru popularizarea știin
ței, etc.

Pentru o mai bună cuprindere a sarci
nilor și un control mai eficace asupra în
deplinirii lor, proiectul de directive cu 
privire la dezvoltarea agriculturii prevede 
unele măsuri pentru îmbunătățirea mun
cii de îndrumare și conducere a agricul
turii de către Ministerul Agriculturii și 
Silviculturii, și organele locale, a căror 
activitate de pînă acum nu este încă la ni
velul sarcinilor crescînde ce stau în fața 
agriculturii. In acest sens, se prevede să se 
asigure o conducere operativă și concretă 
prin eliminarea centralismului exagerat și 
mărirea răspunderii fiecărui colectiv de 
conducere a Unităților agricole, să se mă
rească numărul circumscripțiilor agro-zoo- 
veterinare, să se pună capăt mutării ca
drelor de la un loc la altul, să se mărească 
răspunderea personală ă inginerilor agro
nomi din gospodării de stat și S.M.T. față 
de realizarea planurilor de producție în 
aceste unități.

îndeplinirea acestor directive pentru 
dezvoltarea agriculturii în următorii 2—3 
ani cere participarea, alături de oamenii 
muncii de pe ogoare, a specialiștilor din 
agricultură și a organelor respective de 
conducere, a altor ministere și instituții 
cărora le revin sarcini importante.

La popularizarea, cunoașterea largă și 
dezbaterea temeinică a acestui proiect, an 
datoria să contribuie și sfaturile populare, 
organele locale, ce conduc treburile ob
ștești în regiuni, raioane și comune. Sub 
conducerea organelor de partid, sfaturilor 
populare le revine sarcina de cinste de a 
studia și a-și însuși temeinic proiectul de 
directive, de a lua măsuri pentru popu
larizarea lui și a antrena la dezbaterea 
acestor directive mase cît mai largi de 
oameni ai muncii.

Proiectul de directive cu privire la dez
voltarea agriculturii în următorii 2—3 ani 
trebuie să fie cunoscut și discutat în uni
tățile socialiste, în adunări ale țăranilor 
muncitori, în institutele de învățămînt și 
de cercetări științifice. Cunoașterea proiec
tului de directive, a sarcinilor trasate 
pentru dezvoltarea agriculturii, va consti
tui un ajutor de preț, un stimulent în lupta 
pentru crearea unei producții agricole 
sporite, în lupta pentru ridicarea nivelului 
de trai al poporului muncitor.

Una din condțiile necesare dezvoltării tuturor ramurilor de 
producție vegetală, dezvoltării creșterii animalelor în vederea 
unei mai bune aprovizionări a oamenilor muncii cu produse 
agro-alimentare și a industriei ușoare și alimentare cu materii 
prime agricole, este mărirea producției globale de cereale și a 
producției de cereale-marfă.

Pentru realizarea acestui obiectiv, proiectul de directive cu 
privire la dezvoltarea agriculturii în următorii 2—3 ani prevede 
creșterea producției globale de cereale pînă la 10.500.000 tone, 
mărindu-se recolta la hectar în anii 1955—1956 la pr.ncipalele 
culturi agricole.

Roadele muncii în co’ectiv
PITEȘTI (de ta corespondentul nostru). — 

In ziua celei de a 10-a aniversări a elibe
rării patr'e noastre, gospodăria agricolă 
colectivă „23 August" din satul F’șcălna, co
muna Io-nești, ra:onul Băbeni-Bistrița, a îm
plinit un an de exis‘ență. Zi de z', membru 
noii gospodării au muncit cu rîvnă pentru a 
obține recolte sporite la ha.

Deaceea, împărțirea avansurilor, oare e 
avut ioc acum cîteva zile, a fost o adevă 
rată sărbătoare pentru gospodărie'. Pentru, 
fiecare zi muncă revine colectiviștilor cile 
6,224 kg. grîu. Ca avans, colectiviști1 au 
pr'mit cîte 2,489 kg. grîu pentru fiecare i 
muncă. Mari cantități de grîu — corespunzînri 
numărului de zi'e-muncă efectuate în gos 
podărie — au primit colectiviștii Ghiță Tu
dor, M>ar<n Diaconu, Maria Ciucă, Gheorgh? 
Putu, Maria Geană și alții.

Pregătiri pentru noul an școlar
Comitetul executiv al sfatului popular raio

nal Tg. Ocna a luat din timp o serie de măsuri 
pentru buna 'pregăt’re a noultr an școlar, 
dînd o atenție deosebită curățeniei școlilor și 
aprovizionării lor cu lemne de foc. Mobilizînd 
deputății s-a reușit ca pînă în prezent să fie 
terminată văruirea și amenajarea celor 99 
școli existente în raion. De asemenea au fost 
văruite și amenajate cele 15 internate din 
raion.

La diferite școli din raion au fost reparti
zate și aduse 30 vagoane de lemne de foc.

ANDREI PISARU 
corespondent voluntar

Prin valorificarea 
resurselor locale

ARAD (de la corespondentul nostru) In 
magazinele de desfacere ale cooperativei din 
raionul Ineu s-au pus în vînzare o serie de 
produse noi: cazane pentru untură, b doane 
pentru petrol, mașini de gătit, strecurători și 
altele. Aceste produse. se confecționează în1, 
atelierele secției de producție de pe lîngă 
URCAD Ine-u, La atelierele de tinichigerie 
s-au confecționat în ultimele luni 475 bidoane 
pentru lapte, 1.033 strecurători, mașinii de 
gătit, cazane de rufe etc. In atelierele de tîm-i 
plăr’e, rotărie și dogărie se folosesc din plin 
resursele locale Anul acesta s-a început și 
construirea căruțelor. In curînd atelierele 
de tîmplărie vor trece la fabricarea mobilei: 
populare- și. a diferite obiecte mărunte din 
lemn, necesare uzului oasnic.

------------CONSTRUCTOAREA------------

Pe șantierul fabricii de penicilină
Pe șantierul fabricii de penicilină din 

regiunea Iași crește necontenit avîntul 
întrecerii social ste. Muncitorii, tehnicienii și 
ingineri! întreprinderii 142 construcții, aparți- 
nînd trustului 14-lași, care lucrează pe acest 
șantier, dau bătălia pentru îndeplinirea sarci
nilor ce le stau în față.

In cinstea celei de a 10-a aniversări a eli
berării patriei constructorii și-au îndepl.nlt 
roate angajamentele luate. A fost montată ar
mătura la bazinul de apă. a fost term nată 
’urnarea batonului la centrala termică, s-a 
terminat construirea garajului, s-a zidit în 
întregime stația de conexiune și s-a trecut la

Un nou tip de
Muncitor!' fabricii „Radio popular" din Ga- 

pitală au început zilele trecute producția în 
serie a unu1 nou tnp de aparat un'versal de 
radiorecepție cu 3 lămpf și două lungimi de 
undă.

Noul aparat tip „București S. 543 U", pro
iectat de inginerul Gh Terz.a, face parte dm 
ser'a aparatelor tip popular și este superior

Spre noi
CRAIOVA (de lia corespondentul nostru). — 

Munc'torii ș: tehn'cienii uzinei de mașini a- 
gricole „7 Noiembrie" din Craiova au întîm- 
pinal cea de a ze-era aniversare a eliberării 
patriei noastre cu însemnate succese în 
muncă

Avînd la bază realizăUle dobînd'te în cin
stea măreței sărbălor1, colectivul uzinei „7 
Noiembrie" continuă lupta pentru obținerea 
unor no: succese .în muncă. In halele uzine 
munca se desfășoară cu același avînt. La

Au termina
IAȘI (de la corespondentul no-stru). — 

Muncind cu însuflețire, membrii gospodăriilor 
agricole co.lect've din Vo'nești, Ch.șcăreni, 
Comarna, Romînești, Cucuteni, Cîrpiți, So- 
loneț și d'n alte 40 de sate din reg'unea Iași 
au terminat zilele trecute treierișul. De ase
menea, treierișul a fost . terminat în cea mai 
mare parte la întovărășirile agricole pre
cum și în toate gospodăriile agricole de stat.

Succese de seamă au obținut La treieriș ș‘

tul său cenușiu, dînd îndrumări, ajutînd, 
controlînd calitatea pieselor.

Cind s-a apucat și a aranjat cu mina el 
magazia specială dintre uzinaj și montaj 
pentru piesele noului motor, unii au zis : 
„treabă femeiușcă". Dar mai apoi, cind 
au văzut că nu trebuie să mai caute pe 
aiurea piesele de care aveau rjevoie i-au 
dat dreptate și s-au rușinat.

Cum a ajuns Gabriela Crișan să stăpl- 
nească cu atîta siguranță tehnica construc
ției motoarelor și să se bucure de atîta în
credere în fața conducerii uzinelor și a 
muncitorilor, este o poveste mai lungă.

■ir
Era prin 1941. Tocmai anul în care hoar

dele fasciste se năpustiseră asupra Uniu
nii Sovietice, Gabriela Crișan Și-a început 
atunci primul an de studii la Politehnica 
din București, Dar atît numai, un singur 
an a stat pe băncile institutului. Pe urmă 
a schimbat banca cu pupitru cu banca acu
zaților și mai pe urmă cu alta făcută din 
sclndură de brad negeluit, așezată în în
tunecimea unei celule de închisoare. Vina 
pentru care a fost arestată ? Vina de a fi 
comunist, de a fi arătat oamenilor cinstiți 
adevărul și de a fi luptat pentru o viață 
mai omenească.

Călăii nu i-au putut fringe însă aripile. 
Gabriela Crișan a sperat, s-a oțelit, a deve
nit și mai dirză. Ceas de ceas, victoria 
era tot mai aproape. De cîte ori atunci nu 
s-a gîndit la zilele cind va fi din nou li
beră, cind tot poporul va fi liber, cind 
va relua învățătura. Atunci își va trăi a- 
devărata tinerețe. Negreșit că va trebui să 
recîștige timpul pierdut, să ajungă specia

montarea mașinilor în atelierul mecanic. Ma
joritatea mașinilor ce se montează în acest 
atelier — strunguri, mașini de frezat de mare 
precizie — sînt aduse dm Umunea Soviet că. 
In preajma zilei de 23 August s-a terminat 
de montat macaraua turn cu ajutorul căre a 
sînt rid cate elementele prefabricate folosita 
la acoperișul clădirilor în construcție. Acum, 
constructorii de pe șantier muncesc cu avînt 
la executarea lucrărilor pentru darea în folo
sință a 3 pavilioane și anume: un pavilion 
de producție unde se va fabrica penicilina, 
altul care cupr-nde hala de compresoare. și 
al treilea pentru centrala termică.

(Agerpres)

aparat de radio
vechilor t'pur' produse pînă acum. Față de 
aparatul „Bucjreșt1 A" proiectat ș' construit 
anul acesta, nou! aparat are avantajai- că 
poate fi folosit atît la rețeaua de curent con
tinuu cît și la cea de curent alternativ.

In cursul lunii septembrie radioreceptoarele 
tip „București S. 543 U" vor fi puse în vînzare 
prin magazinele de stat. (Agerpres).

succese
turnătorie, în secțiâ me-ranică, la secția III 
montaj, muncitor11 și tehnicienii continuă în
trecerea cu aceeași însuflețire.

In primele zile după 23 August, strungarii 
D Gherase ș I Cîțu au real'zat cile două 
norme. Cu aceeași îndemînare lucrează și 
strungarul Emanoil Scrădeanu care reu
șește să dea 2 norme și jumătate. Strun
garul Victor Buzatu și fruntașul întrecerii so. 
cialiste, frezorul Ion Vîrjan. au dat cîte 3 
norme.

*
t treierișul
țăranii muncitori . cu gospodării individuale. 
Pînă în prezent, tre'erișul a fost terminat în 
55- comune in gospodăriile agricole colective, 
în întovărășirile agricole, în gospodăriile a- 
gricole de s'at ș în comunele în care s-a 
terminat treierișul, au început pregătirile 
pentru însămînțările de toamnă. La gospo
dăria agricolă de stat ^Buciumi, de pildă, s-a 
executat pînă în prezent peste 250 ha. arătpri 
pentru însămînțările de toamnă.

list, să construiască motoare șl mașini, de 
care poporul va avea atîta nevoie.

Și l-a ciștigat. După eliberare a 
reintrat la cursuri. In 1947 a fost numită 
inginer proiectant la uzinele care poartă 
numele luminoasei zile de 23 August. Cu un 
an mai tîrziu, trenul o purta spre Moscova. 
Mergea p.colo pentru aspirantură La 
Moscova, la Institutul de auto-meca- 
nică s-a specializat în motoare cu 
ardere internă. Trei ani de zile s-a 
pregătit la institut. Apoi alte cîteva 
luni le-a trăit printre muncitorii uzinelor 
,,Zis". Strașnici muncitori. N-a pierdut 
nici un prilej de a învăța de la ei. tn 
anii aceștia de învățătură s-a gîn
dit necontenit, cu un simbure de bucurie 
în suflet, la ziua cind i se va da tn mină 
primul plan spre executare.

Și iat-o acum, lucrlnd alături de alte 
zeci și sute de muncitori la realizarea pro
totipului unui nou motor industrial cum 
nu s-a mai construit în țara noastră, care 
va atinge o viteză de 1.4(10 ture pe minut. 
Se realizează visul pe care l-a purtat cu ea 
de-a lungul ultimilor ani.

Forța noului motor va ajuta în curînd 
pe petroliști să dea patriei mai mult aur 
negru, va împinge mai repede și mat de
parte vapoarele peste crestele înspumate 
ale valurilor, va duce lumina becului 
electric în alte zeci și zeci de sate.

Noul prototip de motor industrial, a cărui 
execuție au început-o muncitorii uzinelor 
„23 August", se va adăuga la lista lungă 
a mașinilor și utilajelor de mare tehnici
tate fabricate de ei în anii puterii popu
lare, și care azi sînt apreciate și dincolo 
de granițele țării. I CIMPEANU



Să rezolvăm 
și propunerile

operativ cererile 
oamenilor muncii!

O zi de învățăminte
De cum auzise vestea, Constantin Șerban 

nu.și m<ai găsea loc.
— De ce m-o fl^chemînd ■ laregiune ? își 

Se mai lua cu cîfle o treaf^^Sfr^ffelMcca"
care îi rămăsese în minte nu-i da pace.

Șl Constantin Șerban, președintele comite
tului executiv al comunei B.udd Pialaițca, re
giunea Ploeștl, se apucă j revizuiască
activitatea din ultima vreitje. -Ca doar nu-l 
chema președintele comitetului executiv regio
nal numai așa ca să-i dea bună ziua și să-r 
întrebe de sănătate.

— Poate var să știe cum stau lucrările prin 
comună, își dădu cu părerea un salariat.

— Lasă, măi tovarășe — răspunse președin
tele ou ciudă în glas — că dacă ar fi vorba de 
asta nu m-ar chema să le spun lipsurile, ca 
pe-o poezie, oi ar veni ei stai. Altul trebuie 
să fie motivul...

— Atunci care? .yi, ;
— Ehei, dac-aș ști ?
Dar președintele Constantly Șerban nu-l om 

să se piardă cu firea. Vor să' știe ciim merge 
campania de vară? Colectările sau achizi
țiile ? Ei bine, au să la afle. .

S-a apucat și și-a notat tot-uî cu'ijEfijă. Nota 
se mărea mereu. Mai trecu; și sit-uirțla-.Impo
zitelor, a autoimpunerii, activitatea ■băm+rfftlqr 
culturale, cum s-au organizat ariile. Unele 
mai bine, altele mai puțin bine; 'Numai despre 
legăturJl€ sfatului popular comunal cti masele, 
despre felul cum simt primit! cetățenii, purii 
se răspunde cererilor lor, a uitat președin
tele să-și noteze.

Luni dimineața, cînd sosi la sfatul popular? 
regional, Constantin Șerban găsi un alt pre
ședinte de comitet executiv comunal. Era 
Constantin Popa din comuna Romînești.

— Cu ce treburi pe aici, tovarășe Popa ?
Acesta, cate venise mai d^vreme'H'spurise':"
— Ne-au chemat să veddfn" cum dbctirge 

o zi de primire aici, cum sînt rezolvate cere
rile oamenilor muncii.

Ascultînd nevoile cetățenilor
■Cei doi președinți de la comune nu au in

trat singuri. Odată cu ei au trecut pnagu; ca
binetului tov. Gh. Stan, președintele comite
tului executiv al sfatului popular regional 
Ploeștl și alți cetățeni. S-au așezat la masa 
lungă din fața biroului.

— Și acum să ne spuneți cum st'ă povestea, 
se adresă președintele cetățenilor.

Primul începu să vorbească arătînd care îi 
este păsul.

— Am făcut de multă vreme o cerere la sfa
tul popular orășenesc ca să mi sd introducă 
gaze în locuință. Cererea era semnată de Ion 
Radu de la „Chlm'ca Pnahoveană", de Ion 
Petrescu, de strungarul Ion Drăgulin, de la 
„Republica" de mine, însfîrșit de toți care ne 
vedeți1 aici. Aceasta s-a întîmplat în ianuarie 
1953. Și ce credeți că a urmat? Cererea a mers 
la I.C.P. Acolo, cineva ne.a povățuit că pînă 
vom primi conducta, să facem instalațiile în 
casă. Ne-am apucat și am făcut instalațiile.

Adeseori despre calitatea munci.' unor oa
meni poți desprinde multe din însemnările 
scurte, laconice făcute într-un registru oare
care. Iată, de pildă, registrul în care sînt 
înscrise cererile și sezisările oamenilor munci.' 
adresate sfatului popular al raionului I. V. 
Staldn din Capitală. Sînt sute de asemenea 
cereri și sezisărl, iar cele mal multe au fost 
rezolvate în t'mp scurt. Cu toate acestea sînt 
37 de cereri care deși au fost. înscrise, de mai 
multe eăptămîni au și acum rubrica „rezol
vat" albă, fără nici o mențiune. O asemenea 
eonstatare te face să urmărești atent fiecare 
hîrtie în parte, s-o citești, căutînd să desco
peri -pe acei care-și permit să nesocotească 
cererile oamenilor muncii. Astfel, vei consta
ta că toate aceste cereri ale oamenilor mun- 
c'j ridică probleme de competența întrepnta- 
daaii de gospodărie looativă a raionului I. V. 
StaMn, adică problemele importante 'ale asigu
rării unor cît mal bune contdjțij. de fi0pu'jt fa
miliilor de oameni ai muncii și întreținerii 
fondului de locuințe existent, .

Cererile ți sezisările cetățenilor oare luni 
de zile în șir nu își gădesb rezolvarea, 
arată din plin 6tiarea de cțelășare în 
care plutește activitatea I.Q.L, din .ra
ionul I. V. Stalin. Asupra acestei ac
tivități te lămurești mai blne'Chidr la între
prinderea de gospodărie locat'vă, Unde poți 
„descoperi1* pe lîngă cele 37 de cereri oare 
nu și-au găsit rezolvarea de peste o lună de 
zile, sute de alte cereri ale oamftpilor tpunfc'l 
făcute direct la I.G.L. și d'ri căre- multe au‘ 
împlinit anul fără a fi rezolvate. Așa este oa- 
zul cererii dispensarului T.B.C. 'raional ’ cu 
staționar care încă din 15 -aprilie. 1953 prin 
cererea înregistrată la nr. 4787- arată că în 
urma deteriorării acoperișului Vlou-ă; în came
rele dispensarului. De asemendâ, cetățenii dlitî 
Calea Victorie' .48—50, scara H. așteaptă re
pararea acoperișului și a tavanelor cerută 
prin cererea nr. 1812 d'n 17 februarie ș.i asu
pra căreia au revenit în 23 mat a.c., obținînd

Răspuns : Se pot vinde oricînd șl oricui, 
fiind denominate (la purtător). Unitățile 
C.E.C. de Ia orașe și sate cumpăra oricînd 
obligațiunile de ta posesori' lor la valoarea 
nominală, adică 200. 100 și 50 te'.

întrebare : Cum pot cețățen'l să-și procure 
aceste obligaț'un' în localitățile unde nu există 
unități C.E.C. ?

Răspuns : Acolo unde C.E.C.-ui nu are unl- 
tăț sau unde nu există ghișee de întreprin
deri și instituții, vor fi desemnați împuter
niciți C.E.C. care vor sta ta dispoziția 
populație pentru aceste operațiuni.

întrebare :■ Care sînt avantajele deținătorilor 
de obligațiuni ?

Răspuns: In afară de cîștigurile acordate cu 
ocazia tragerilor de bază și supl'mentare, de
ținătorii de obligațiuni au următoarele avan
taje:

— Plasament sigur și secret al surplusu
lui de bani. Obligațiunea nefiind nominală 
nu se înscrie pe ea npmqle deținătorului, pu- 
tînd fi astfel cumpărată și vîhdută fără nW 
O formalitate.

— Atît valoarea obligațiunilor, cît și cîștb 
gurile sînt scutite de orice fel de impozite 
și taxe.

— Dreptul de a cumpăra obllgațiun' C.E.C. 
este nelim'tat, deci orice cetățean poate cum. 
păra ori cîte obligațiuni dorește partic'pînd 
cu toate atît la tragerile de bază, cît și la tra
gerea suplimentară. In acest fel, posesorii de 
obligațiuni își măresc posibilitățile de cîșt g.

întrebare : Cînd are loc prima tragere la 
sorți ?

Răspuns : Prima tragere de bază are loc la 
30 octombrie 1954,. iar prima tragere suplimen. 
tară la 30 septembrie 1955.

La prima tragere supl'mentară vor parti-'pa 
deținătorii care vor cumpăra obligațiunile in
tre 1 septembrie - 31 decembrie 1954.

Roadele
Intr-un articol publicat nu de mult, ziarul 

nestru critica comitetul executiv, al sfatului 
popular raional Costești, regiunoă'PÎiești pen
tru modul defectuos în care rezolvă' scrisorile 
oamenilor muncii și pentru, lipsa de preo
cupare pe care comitetul executiv respectiv o 
manifestă în general față de această, 
problemă.

Comitetul executiv raional a analizat cu a- 
tenție articolul, trecînd apoi cu hotărîre la 
organizarea muncii de rezolvare a cererilor și 
sezisărilor și luînd totodată o serie de mă
suri organizatorice menite să ducă la îm
bunătățirea ei. Ajutat de comitetul raional de 
partid, comitetul executiv al sfatului popu
lar raional a pus capăt atitudinii birocratice 
pe car€ majoritatea activiștilor sfatului popu
lar o aveau față de această problemă. Lipsiți 
de îndrumarea și controlul comitetului execu
tiv, ei rezolvau cererile și sezisările fără să 
cunoască realitatea, lgnorînd aproape cu 
desăvîrșire pe cei de la oare ele porneau. 
Instituirea unu' control dus cu petseverență 
Jos la comune a ajutat comitetului execut'v 
să descopere o serie de rezolvări de mîn- 
tutelă ale cererilor oamenilor muncii. Acti
viști ai sfatului popular raional oa Nlcolae

După asta am așteptat să fie Introdusă con
ducta.

A trecut vara, a venit iarna și cum a fost 
să -nu mai pomenim — a sosit și primăvara. 
Acum, sîntem în vară, cererea noastră a îm- 
bătrînit cu un an și Jumătate, dar gaze tot 
nu avem.

Fu invitat să se prezinte inginerul Andro- 
nescu de la I.C.P.

Cînd sosi, Inginerului nu-' prea venea la 
îndemînă. Și, fără vorbă multă, a rezolvat 
cererea.

S-au făcut calcule, șt întreprinderea s-a an. 
gajat să rezolve Imediat cererea celor șapte 
cetățeni de pe strada Banu Mărăcine, insta- 
lîndu-le gaze.

Cînd se împlinesc visele
;; Șefia de cabinet a anunțat o nouă audiență. 

A intnat un om cu părul albit.
— Sînt Victor Neguțesac, mecanic, se prezen

tă el- De douăzeci de ani mi-am dorit o că
suță: micuță, cu o grădiniță cu flori. In baza 
Hotărîrii guvernulu' și partidului de anul tre
cut, împreună cu alți tovarăși de muncă, am 

’Obținui creditele de la stat și am început să 
ne ridicăm locuințe t'p. Le-am adus pînă le 
acoperiș. Aici însă ne-am împotmolit. Nu mai 
găsim țiglă. Și mare trebuință ne-ar face vreo 
4.800' bueățf. Pentru asta am venit. Am făcut 
și o cerere — și bătrînelul întinse pe birou o 
hîrtie.

Președintele se uită o clipă la ea apoi tele- 
fonă la secția comercială și aflînd că țiglele 
se pol de din fondul pieții, a scris pe cerere 
îritr-un colț: „Se aprobă".

Doi deputați
După un muncitor de la Rafinăria, Nr. 1 care 

a propus să se transporte pietrișul din curtea 
întreprinderii' Unde lucrează pe străzile înve
cinate ori pe altele care au nevoie de reparații, 
a Intrat un alt grup format din responsabila 
străzii Movilei, Olga Rădulescu, deputății Gh. 
Fulgia și Toma D.răgan și alți cetățeni.

— Stnada Movilei ține de două circumscrip
ții electorale, începu Olga Rădulescu, nr. 85 și 
86. Pe prima pante a străzii unde este depu
tat tov. Fulga, s-au făcut multe lucruri, iar pe 
cealaltă, unde este tov. Drăgen, nu s-a făcut 
nimic. Noi sîntem parcă ai nimănui, căci tov. 
Drăgian de cînd l-am ales deputat, nu a mai 
venit între noi. Mai zilele trecute cînd se 
strînsese toată circumscripția, el, care fusese 
invitat, plecase la bal, iar noi l-am așteptat de
geaba.

Acum 1-eim adus aa să-i ziceți și dvs. o vor
bă, două, ea să se apuce de treabă.

In acele olipe sună telefonul și convorbirea 
dură cîteva minute.

După ce a vorbit la telefon, tov. Stan ceru 
deputatului Fulga să le spună cum muncește 
el.

Fulga explică simplu, cum a înțeles să-șl 
facă datoria. Cum și-a organizat colective pe 
probleme, cura lucrează acestea, cum folosesc 

Motive și cauz e...
același „rezultat" oa la început. Sînt acestea 
doar două cazuri din sutele asemănătoare și 
uneori mal grave, care reușesc însă să oglin
dească în bună măsură fei>ul în care muncesc 
tovarășii de la întreprinderea de gospodărie 
looativă a raionului I. V. Stalin.

Incercînd să afli cauzele pentru care munoa 
I.G.L.-ului se desfășoară cu încetineală de 
melc, tovarășii de aci îți vor invoaa de în
dată existența „unor condiții obiective". 
Dar condițiile obiective nu reușesc să ascundă 
lipsurile grave care există în munca tovară
șilor de aci. Nimic nu poate explica de pildă 
faptul că un număr de 200 de cereri ale oa
menilor muncii, cercetate pe teren de către 
tehnicienii întreprinderii de gospodărie looa
tivă și cuprinzînd referatele necesare în care 
se arată urgența efectuării reparațiilor cerute 
de către cetățeni, zac în dosare fără a fi luate 
în seamă de nimeni.

.. >Unor asemenea oazuri nu 1' se pot găsi în 
n'ci un fel condiții „obiective". De aceea ră
dăcina lipsurilor care frînează activitatea în
treprinderii de gospodărie looativă a raionului 
I. V. Stalin trebuie căutată și găsită numai 
în munca birocratică, necorespunzătoare, a 
tovarășilor de aci și îndeosebi a conducerii. 
Să lăsăm faptele: să vorbească. Mai de 
mult un cetățean a solicitat întreprinderii de 
gospodărie locativă să-i permită a efectua 
unele reparații le o cameră nelocuită din str. 
Cuibîșev 14. In urma cercetărilor efectuate, in
ginerul șef al întreprinderii de gospodărie lo
cativă a raionului I. V. Stal'y a aprobat cere, 
rea susamintită. Cu toate acestea tovarășul di
rector Stanciu a respins această cerere fără 
nici o altă explicație decît aceea că cetățea
nul respectiv locuiește în prezent în raionul 
Tudor Vladimiresou și că în consecință să se 
adreseze întreprinderii de gospodărie locativă 
din acel raion.

Felul în oare își duce munca directorul în
treprinderii de gospodărie locativă, lipsa de 
control și îndrumare pe care trebuie să o a-

îndrumării și controlului
Cîrstaa și Vasile Brînzei au dat astfel de re
zolvări în comunele Buzoiești și Săpata de 
Jos. Comitetul executiv al sfatului popular 
raional a putut, datorită controlulu' și în
drumării duse, să ia la timp măsuri împotri
va acestui s'stem cu totul condamnabil, ca 
și împotr'va unor președinț' de sfaturi popu
lare ca în comunele Izvoru, Humele, 
Broșteni oare desconsiderau cererile țăranilor 
muncitori, depozitîndu-le în sertare.

Cum problema rezolvării cererilor oameni
lor muncii, a atitudine: atente față de nevoile 
lor. nu privește nurna' comitetul executiv al 
sfatului popular raional, s-a luat măsura de 
a se convoca în timpul cel mai scurt pre
ședinții și secretarii de comitete executive 
comunale te o ședință de instructaj în legă
tură cu aceasta.

Comitetul execut'v al sfatului popular raio
nal veghează oa măsura de mult luată, a an
trenării șefilor de secții în această muncă 
să nu rămînă pe hîrtie, așa cum s-iș întîm
plat deseori. Un număr de 12 activiști a' 
sfatului popular raional cu oare s-a făcut 
în prealabil un instructaj amănunțit, au fost 
repartizați pe grupe de comune, unde duc 
sub supravegherea comitetului executiv, o 

★

gazeta cetățenească, cum se „bate" pentru 
a obține ceva pentru stnadia sa, cum îl ajută 
masele.

Acestea erau secretele înfăptuirilor șale,.. 
Iar Drăgan asculta, asculta atent, cum lu
crează un deputat care justifică încrederea 
alegătorilor săi.

Au trecut zilele
8-iau scurs mal multe zile dela aceste în- 

tîmplări.
In cele două comune nu s-ar putea spune 

că lucrurile s-eu schimbat de la rădăcină, dar 
ceva tot' s-a petrecut.

Atît Constantin Șerban, cît și Constantin 
Popa au tras bogate învățăminte din cele 
cîteva ceasuri petrecute la regiune.

Au învățat că cetățenii nu mai trebuie 
trimiși la raion, la regiune, la alte instituții, 
c' pe loc, operativ, sfătuindu-se cu ei, în- 
drumîndu.i just, să rezolve cererile și sezi- 
săr'le lor.

Intr-una din zile Constantin Pope s-a po
menit cu deputatul Mihai Sandu.

— Am venit la dumneata cu un necaz, în
cepu deputatul. Mi-a născut fata...

— Dar ăsta nu-i neoaz. Să-ți trăiascăl
— Bine, bine, asta știu și eu că nu-i, dar 

de la el începe.
— Spune să te auzim. Că nu te vom lăsa.
— Iată, fiică-mea Filofteia, născu după cum 

îți spusei, mai zilele trecute o fetiță. Bărba- 
tu-său este plecat militar, așa că mă dusei 
eu la Ploeșt' după ajutor. Le-am explicat to
varășilor de-acolo întîmplarea, le-am arătat 
actele. Da,r ei zic că mai trebuie o adeve. 
rință că eu sînt tatăl lehuzei, că ea a născut. 
Dă-mj acum o asemenea hîrtie.

— Dacă numai atît îi necazul, tot nu-l ne
caz. Asta-i lucru simplu. Stai o clipă. A cer
cetat registrul și a întocmit chiar el adeve
rința.

Peste o altă zi lui Oprea Durdescu i s-a 
cerut pentru băiatul oare mergea la școală 
un act de stare materială. Președintele cercetă 
registrul și îi dădu certificatul. Ș| cererile lui 
Ion Ion'ță și Toma Costache și ale altor lo. 
ouitori fură rezolvate în zi lele următoare în 
mod mult ma' operativ.

S-a mai întîmplat ceva.
De cînd a venit de la „schimbul acele de 

experiență" cum îl numea el, Constantin Pope 
îi cheamă mereu pe satariați și îi îndrumă 
cum să rezolve și ei cererile și sezisările oa
menilor muncii, iar cu secretara sfatului popu
lar din Romînești se sfătuiește aproape în 
fiecare zi.

In celălalt colț de raion, la Buda Palanca, 
tov. Constantin Șerban se străduie și el să 
pună în aplicare învățămintele deplasării 
la Ploeștl.

Desigur că și alți președinți de comitete exe. 
cutive comunale le vor urma exempt jV rezol
varea justă și la timp a cererilor oamenilor 
muncii fiind o problemă însemnată.DAN BIȚICÂ 

corespondentul „Rominiei libere" 
în regiunea Ploiști "

corde permanent aparatului în subord'ne fac 
ca întreaga activitate să sufere, să existe o 
serie de abateri nepermise. Conducerea se 
plînge de lipsă de materiale, apreciind aceasta 
ca singura piedică în buna desfășurare a acti
vității întreprinderi’. Cu toate acestea sînt 
cazuri în care materialul este risipit, lăsat să 
se deterioreze. Așa, de exemplu. tovarășul 
Vasile Mangiu din str. Sfinții Voievozi 57, 
președintele comitetului de stradă a sezisatde 
curînd faptul că atît la imobilul din Sfinții 
Voievozi 57 cît și la cel de la nr. 55. I.G.L. 
a început în luna martie lucrări de reparație 
ale acoperișului. După ce s-a lucrat cîteva 
zile, reparația acoperișului a rămas neterml. 
nată, astfel că fo'le de carton puse acolo au 
fost care luate de vînt, care găurite de ploi.

Cele arătate aci precum și numărul mare 
de cereri ale cetățenilor care zac în dosare și 
a căror rezo'vare în ritmul actual de lucru ar 
necesita ani îndelungați, ridică cu tărie pro
bleme îmbunătățirii radicale a activității în
treprinderii de gospodărie locativă a raionului 
I. V. Stalin din Capitală. Se pune în fața con
ducerii problema schimbării esențiale a ati
tudinii față de muncă și implicit față de ce
rințele juste ale oamenilor muncii, necesita
tea trecerii la o muncă colectivă, la o justă 
apreciere a activității tehnicienilor respectivi, 
Ia antrenarea tuturor tovarășilor din oadrul 
întreprinderii într-o muncă vie, concretă. De 
asemenea, comitetul executiv al sfatului popu
lar al raionului I. V. Stalin are datoria de a 
privi cu mai multă seriozitate și a analiza în 
adîncime lipsurile grave ce sînt înrădăcinate 
la întreprinderea de gospodărie locativă. Re. 
nunțînd să se mai ascundă la spatele așa zise
lor condiții obiective, comitetul executiv, pre
cum și conducerea întreprinderii de gospodă
rie locativă au sarcina de a trece imediat la 
înfăptuirea măsurilor oare să ducă la schim
barea situației. GH. SANDU
muncă de cercetare a faptelor oare constituie 
temeiul unei cereri sau alteia în comuna 
respectivă, în scopul unei cît mat Juste re. 
zolvări. Comitetul executiv al sfatului popu
lar raional a extins de asemenea controlul 
și asupra muncii biroului de primire și re
zolvare a cererilor și sezisărilor oamenilor 
muncii de pe lîngă sfatul popular raional, 
făcînd oa acesta să-și trăiască cu adevărat 
viața. S-a luiat totodată măsura de a se sta
bili ore precise de primire a oamenilor 
muncii, atît 1a comitetul executiv cît și ta 
toate instituțiile din cuprinsul raionului.

Comitetul executiv al sfatului popular ra
ional Costești a realizat în ultimul timp o 
Intensificare a muncii de rezolvare a scriso
rilor, cererilor și sezisărilor oamenilor mun
cii.

Numai în ziua de 26 iulie, întreg aparatul 
sfatului popular în frunte cu com'tetul său 
executiv, au rezolvat peste 140 de cereri; La 
10 august rezolvarea cererilor în întreg ra
ionul fusese adusă la zi. Azi, numărul de ce
reri și sezisări sosite la comitetul executiv al 
sfatului popular raional a crescut cu peste 
20 la sută. Aceasta este o dovadă a faptului 
că s-au făcut deja primii pași pe linia îm
bunătățirii muncii în acest domen'u.

NOTA
O indiscreție

Pe adresa redacției noastre a sosit un plic, 
expediat de U.C.E.C.O.M,, purtînd numărul 
de înregistrare 183.

Cu toate că adresa Indica drept destinatar 
redacția, conținutul corespondenței demonstra 
contrariul. Nu pentru „Romînta liberă" era 
scrisă adresa 183, semnată de directorul Bi- 
roultii pentru rezolvarea reclamațiilor și se
zisărilor oamenilor muncii, ci pentru o uni
tate în subordine. La redacție a ajuns din 
greșata serviciului de expediție a U.C.E.C.O.M. 
Rînduri-ie adresate -organului în ■ subordine tiu 
ne-au putut lăsa nepăsători și cu toate că 
ar părea indiscret faptul că dăm în vileag 
obiectul corespondenței totuși o facem în 
folosul conducerii celor două instituții cît 
și al celor care se adresează lor cu cereri și 
plîngeri.

Ce scria în adresă ? U.C.E.C.O.M. cerea 
unele lămuriri Uniunii Regionale a Coopera, 
tivelor Meșteșugărești din Craiova în pri
vința încadrării unui inginer la o cooperativă 
din oraș.

Acest fapt nu este surprinzător. Surprin
zător este altceva. Iată ce se scria în adresă:

„Așteptăm răspunsul dvs. în termen de 
două zile de la primirea prezentei, finind 
seama că în acest caz a fost depășit cu mult 
termenul prevăzut In H.C.M. 4012/1953 cu 
privire la rezolvarea reclamațiilor șl sezisărl. 
lor oamenilor muncii. (Sublinierea noastră).

„Totodată vă reamintim că, în conformitate 
cu instrucțiunile U.C.E.C.O.M. trebuie să îna
intați trimestrial situația reclamațiilor și se. 
zisărilor oamenilor muncii, lucrare oare pen
tru trimestrul I 1954 nu am primiț-o nioi 
pînă acum" (n.n. 9 iunie 1954).

Rezultă de aici că termenele stabilite pen
tru rezolvarea sezisărilor oamenilor muncii 
nu sînt respectate nici de U.C.E.C.O.M., nici 
de organul său subordonat din Craiova. 'Iar 
depășirea „cu mult" a termenelor nu neliniș
tește pe nimeni, aceasta reieșind din calmul 
cu care este privită problema rezolvării plîn
geri i inginerului.

Se impun măsurile cele mai urgente și mal 
radicale pentru ca dispozițiile legale să fie 
cu strictețe aplicate.

--- •---
Scrisoare către redacție 

Cercul necunoscuților
Semnatarii acestei scrisori lucrăm oa teh- 

nicien' la secția de gospodărie comunală 
și industrie locală a sfatului popular a.l Re
giunii Autonome Maghiare.

Dorind să ne înscriem și să activăm în ca
drul unu: cerc A.S.I.T., ne-am interesat în 
luna aprilie a anului trecut, de care anume 
cerc aparține secția noastră. Fiind informați 
că ținem de cercul A.S.I.T. al întreprinderii 
regionale Electrogaz — Tg. Mureș, n-am fluai 
stat mult timp pe gînduri și ne-am și dus la 
întreprindere ca să n« facem formele respec
tive. Aci, tov. Teodor Nllca, responsabilul 
cercului, ne-a îfimîfiat cîte o adeziune îtisdțită 
de o fișă Am completat fișa și l-am restitui
t-o, achitînd totodată și taxele de înscriere.

Timp de aproape un an de zile n-am pri
mit nici o înștiințare din partea cercului 
A.S.I.T. Am bănuit că poate nu am fost pri
miți în rîndurile cercului dat nu cunoșteam 
motivele. In cele din urmă, interesîndu-ne 
ta tov. i-ng. Paul Ardeleanu oare-l situația, 
acesta ne-a spus că tov. Nilca nu mai este 
responsabilul cercului și că nu știe cui i-e 
dat în primire arhiva.,

După cîteva luni de la convorbirea avută 
cu tov. ing. Ardeleanu, am fost anunțați ver
bal de dînsul că a văzut la regionala 
A.S.I.T. numărul de înregistrare al cererilor 
noastre și că prin urmare sîntem conside
rați primiți.

De la completarea formularelor și pînă în 
ziua de astăzi au trecut 15 luni. In toate a- 
ceste 15 luni, nu am fost chemați le nici o 
ședință, nu ni s-a făcut nici o comunicare, 
cu toate că sî-n-tem dornici de a activa în ca
drul acestei asociații.

Tovarășii din regionala A.S.I.T. au dato
rie să se ocupe mai îndeaproape de activita
tea cercului A.S.I.T. de le întreprinderea 
„Electrogez", unde nimeni nu știe nimic. Nici 
măcar oine răspunde de munca cercului.

M. I. CIMPEANU,
A. FOLOP 

corespondenți voluntari

Răspuns la întrebările cititorilor

Ce sînt obligațiunile C. E. C. 4°0 cu cîștiguri?
Știrea publicată de ziare în legătură cu 

lansarea obligațiunilor C.E.C. 4 la sută cu 
cîștiguri a stîrnit un viu interes în masele 
largi ale populației de la orașe și sate.

Răspundem ma: jos întrebărilor unor citi
tori care cer lămuriri în legătură cu această 
nouă operațiune a C.E.C.-ului.

întrebare: Ce sînt obligațiunile C.E.C. 4 
la sută cu cîștiguri ?

Răspuns : Obligațiunile C.E.C. 4 te sută cu 
cîștiguri sî.nt un nou mijloc pus la dispoziția 
populației pentru a-și plasa în bune condiții 
și în mod avantajos disponibilitățile bănești, 
oferind deținătorilor de obligațiuni pdsibilita- 
tea de a realiza importante cîștiguri.

Venitul la aceste obligațiuni, în locul unei 
dobînzi fixe de 4 la sută, se plătește sub for
mă de cîștiguri prin trageri la sorți. Tragerile 
te sorți sînt de două feluri: de bază și supli
mentare. Tragerile la sorți de bază au loc din 
2 în 2 luni, iar tragerea suplimentară are loc 
o singură dată pe an. La tragerile de bază iau 
parte toți deținătorii de obligațiuni, Indiferent 
de data la care au fost cumpărate obligațiu
nile. La tragerea suplimentară participă nu
mai acei deținători care au cumpărat obliga
țiunile cu cel puțin 9 .luni înainte de data tra
gerii suplimentare. La tragerile de bază și 
suplimentare, deținătorilor de obligațiuni li se 
acordă în fiecare an 25.000 de cîștiguri în va
loare totală de 14.101.200 lei.

Cîștigurile ta tragerile de bază sînt de : 
25.000, 10.000, 5.000. 1000 și 400 lei.

La tragerea suplimentară, în afară de a- 
ceste cîștiguri, se mai oferă un cîștig de 35.000 
lei. Prin aceasta se urmărește stimularea ce 
lor care-și plasează banii cumpărînd obliga
țiuni pentru un timp mai mare de 9 luni. A- 
ceste obligațiuni participă șl la tragerile de 
bază.

STUDIOUL DE FILME DOCUMENIARE „AL. SAHIA" <

RECENZIE

/. Ludo: „Gura de lup”
Născut din dorințe de a smulge vălul de pe 

chipul hidos al imperialismului american, de 
a arăta la proporțiile lor reale chipurile 
monstruoase ale acelora care în zadarnica 
nădejde că se vor putea salva de amenințarea 
crizelor, ațîță isteria războin'că și calomniază 
sistematic comunismul, pamfletul de mari 
dimensiuni al lui I. Ludo, „Gura de lup” 
se înscrie printre cărțile noastre valo
roase din acest punct de vedere. Datorită 
unei bogate experiențe p« tărîmul pamfletu
lui, I, Ludo reușește în „Gura de lup" să 
dezvăluie adevăratul prbf'l moral al aristo
crație' de dincolo de Ocean, aristocrația dola
rului, alcătuită dintr-o viermuiala de busines- 
mani obezi, de avocați și d'plomaț' „încercați" 
în toate fărădelegile.

Construcția relativ unitară a cărții, tonul 
narativ, o nesfîrșită suită de fapte care de 
care mai neașteptate ș' năstrușnice, reușesc 
să-i dea o calitate care depășește pe cea obiș- 
nuită a pamfletului propriu zis. In acest sens 
tipurile sale depășesc imaginea caricaturală 
obișnuită. Acțiunile în care sînt antrenați 
eroi' acestei cărți dezvăluie toate resorturile 
lor morale, țoale articulațiile lăuntrice ale 
caracterului lor, reliefînd u - le astfel cu și ma' 
multă adîncime hidoșenia, cîinoșia șl obtuzi- 
mea.

Stigmatizat de rîsul și sarcasmul autoru
lui, iată cum își dă cărțile pe față unul din 
personajele principale ale cărții, colonelul 
Pac-pac, rege al unei puzderii de trusturi, pa
tron al nu se știe ' cîtor bănci new-yorkeze, 
dirijor din umbră al războiului din Coreea :

— „Inchipuiește-ți, Gloria-Consuela, Pa
tricia dragă (face el într-o zi o mărturi
sire soției sale) ce se cheamă progres în teh
nica noastră americană. Toți anii mei tineri 
mi i-am pierdut să sparg case de fier cu niș
te spenacluri nenorocite și cu gura de lup... 
Șl nume' unul dumnezeu știe cum îtni tremu
ra pielea de frică. Ș-' acum ajunge să strig: 
„săriți, bolșevicii !”... „ajutor, comuniști' I”... 
„trageți în roșii 1“... pentru ca numaidecît oa
sele de fier din lumea întreagă să ml se des
chidă larg, de 1a sine, fără n'cl o bătaie de 
cap și fără nici cel mai mic riscl

Rîdea, ofta mulțumit și încheia:
— Aste zic și eu gură de lupi"
Cum se vede „gura de lup” nu e așa cum 

te-ai aștepta, nici gura fiarei veșnic nesătule, 
nici scula cu care hoți' deschid ușile de 
fier ale caselor cu bani; „gura de lup" despre 
care vorbește I, Ludo amintește de magica 
formulă orientală a lui ..sesam, deschide-tel" 
Formula e într-adevăr magică în sfera dola
rului... Sub semnul e' cîți trustmanl n-au mărit 
producția de bombe și avioane destinate „pe
ricolului roșu” din Coreea ? Și tot sub semnul 
ei, diplomați și condeieri sporesc cu iste
rică înfrigurare producția de calomnii în.

★

întrebare: Care este valoarea unei obli
gațiuni și cum se repartizează Cîștigurile?

Răspqns : Obligațiunile sînt de 3 valori : 
200, 100 și 50 lei. Obligațiunea de bază este 
de 200 lei, tar la tragerile la sorți dețină
torii de obligațiuni de 200 Ie' primesc cîștigul 
întreg. Obligațiunile de 100 și 50 lei sînt frac
țiuni ale obligațiunii de bază; la tragerile ta 
sorți, acestora le revine jumătate sau un sfert 
diin cîștig. Presuipunînd că iese la sorți obli
gațiunea nr. 8. seria nr. 15.657 cu un cîștig de 
35.000 lei, jar această serie este împărțită în 
obligațiuni de 100 lei, cîștigătorului care are 
o obligațiune de 100 lei i se dă 17.500 lei, iar 
restul de 17.500 se va acorda cîștigătorului 
care are cealaltă obligațiune de 100 lei cu ace
lași număr de serie și de obligațiune. Obli
gațiunilor de 50 lei le revine un sfert din cîș
tig, adică 8.750 lei.

întrebare: Care este prețul de cumpărare a 
unei obligațiuni ?

Răspuns: De la 1 septembrie 1954 pînă te 
30 septembrie 1954 prețul de vînzare către 
cetățen' a obligațiunilor C.E.C. 4 la sută este 
egal cu valoarea nominală a obligațiunii, a- 
dică 200, 100 și 50 lei. De la I octombrie 1954, 
unitățile și ghișeele C.E.C. din întreprinderi și 
instituții vor vinde aceste obligațiuni după 
cum urmează: în prima chenzină a lunilor 
noiembrie, ianuarie, martie, mai, Iulie ȘÎ sep 
tembrie prețul obligațiunii de 200 lei este de 
202 lei, în a doua chenzină a acestor luni pre
țul este de 203 lei, iar în lunile cînd au loc 
tragerile: în prima chenzină 204 lei și în a 
doua chenzină 205 lei. Pentru obligațiunile 
fracț'onare de 100 și 50 lei se plătește jumă. 
tate sau un sfert din prețul obligațiunii de 
200 lei.

întrebare : Cînd și cum. se pot vinde obli 
gațlunile ?.

dreptată împotriva Uniunii Sovietice și e 
țărilor de democrație populară.

Axată pe fondul acestor probleme, extrăgînd 
adevărata lor semnificație, cartea lui I. Ludo 
are o forță demascatoare de bună calitate.

Paralel cu aspectul acesta de psihoză răz» 
boinică, de ură scelrfată împotriva comunismu
lui și a păcii, I. Ludo șarjează și demască 
substratul unor probleme proprii țării unde 
totul este aservit puterii „diavolului gal
ben”. Furia rasială a magnaților dolarului, 
putreda morală în care sînt educați tinerii de 
acolo, școala viciată și descompusă, presa- 
oficînă a tuturor șarlataniilor și calomniilor, 
justiția mișeîndu-și balanța după porunci care 
nu au nimic comun cu dreptatea, d:plomația 
perfidă și criminală, sînt venele sclerozate prin 
care abia mai circulă sîngele bolnav a] modu
lui de viață american. Cinismul animalic și 
ignoranța planează maiestuos peste toate va- 
lorîle. Sînt demne de relevat pasajele în care 
cu o ironic caustică, autorul stigmatizează 
„gustul rafinat", setea de tnsolit și original 
a americanului „de rasă".

„Setea de cultură" a acestor „americani din 
străbun', americani de.obîrșie regală", volup
tatea cu care aceștia se hrănesc din marile 
valori ale umanității, sînt în fond doar arti
ficii propagandistice. In realitate oamenii de 
afaceri din Wall-Street valorifică Franța nu 
printr-un Balzac, Hugo sau Rodin, ci cînd 
prin faimoasa reclamă de brînză ..La vache 
qui rit" cînd prin „strămoșul" Lafayettel... 
Germania nu este pentru ei reprezentată prin
tr-un Goethe, Schiller sau Wagner, ci prin 
tirbușoane cu mîner pliant, tirbușoane cu bri
ceag, etc. Grecia lu' Homer, Sofocle și Fidias 
e valorificată prin capacitatea de livrare a 
untdelemnului, într-um timp record.

Moartea colonelului Pac-pac oare încheie 
„Gura de lup", expresia acestuia : „Lumea-: a 
noastră!" oare precede prăbușirea lui, închide 
în fond simbolul Imperialismului îmbăta: de 
visurile tu! războinice și dominatoare, dar în 
realitate șubred. în pragul prăbușirii.

Prezentînd aceste tipuri, demascînd acțiu
nile mîrșave cu oare acestea au aprins flă
cările în Coreea și, fără să țină seama de lec
țiile .istoriei, cont'rruă să amenințe pacea 
omenirii, oartea Iu' I. Ludo comunică citi
torului ura nemărginită a oamen'lor cinstiți 
de pretutindeni care știu să demaște răspi
cat și sîn! hotărîți să imobilizeze dușmanul 
comun, 'mperlalismul american

Ideea ultimă pe care o sugerează „Gura 
de lup” e că toți căutătorii - de comori cu 
cuțitul între dinți, ș' care vor să răspîn: 
dească panică în cele patru, vînturi, nu vor 
găs' salvare în nici o „gură de lup”. în nici 
un „sesam deschide-te”, ci lespedea adevă
rului îi va strivi uriașă ca pe niște năptrcl.V. NICOLESCU



Planul de colectare trebuie îndeplinit la timp!
După Informațiile primite din țară., campania de stringer*  a 

recoltei de cereale de pe cîmp se află tntr-un stadiu înaintat. In 
regiunile București, Galați, Constanța, Ploești, Pitești, trelerișul 
este aproape terminat.

Odată cu trelerișul se desfășoară și campania de predare a cote
lor la produsele recoltate. Sînt numeroase comune și raioane un. 
de cotele de cereale au fost predate.

In general însă, colectării*  de cereale nu s-au desfășurat în rit
mul planificat, în ritm cu treierișul. Cauza principală a acestei si
tuații se găsește în munca defectuoasă a unor organe locale ale 
Comitetului de Stat pentru Colectarea Produselor Agricole, pre
cum și în munca unor sfaturi populare.

Multe din sfaturile populare — care răspund de realizarea în. 
tegnală și la timp a planului de colectări — au lăsat această pro
blemă numai pe seama organelor C.S.C.P.A. considerînd-o ca ■o 
sarcină exclusivă a acestora.

Unele comitete executive ale sfaturilor populare privesc acțiu

nea de colectări doar ca o operație administrativă uitînd că ea tre
buie să fie un prilej de întărire a alianței dintre clasa muncitoare 
șl țărănimea muncitoare. De aici și slaba preocupare a comitetelor 
executive de a mobiliza pe deputați în această acțiune.

In zilele care au rămas pînă la terminarea campaniei agricole 
de vară, comitetele executive ale sfaturilor populare regionale, 
raionale și comunale, trebuie să vegheze îndeaproape la modul 
cum este organizată munca de colectare a produselor cerealie. 
re. Totodată — printr-o susținută muncă politică — fiecare pro
ducător trebuie mobilizat să-și predea cotele de cereale, trebuie 
demascată fără cruțare orice încercare de sabotaj a elementelor 
chiaburești.

In fața comitetelor executive ale sfaturilor populare, în fața 
deputaților stă o sarcină cu un înalt conținut patriotic. Fiecare 
activist al sfaturilor populare trebuie să fie pătruns de răspun
derea ce-i revine în îndeplinirea cu cinste și devotament a aces
tei importante sarcini.

Toată atenția muncii politice de masă
Pe tot cuprinsul raionului Sibiu se desfă

șoară acum treierișul. In multe comune — 
unde ariile sînt electrificate — batozele nu a- 
muțesc nici noapteia. E un adevărat furnicar 
în aceste locuri. Oamenii leagă sacii pînte- 
coși, aruncîndu-i în căruță. Și fiecare consi
deră de datoria lui să nu, plece pîmă nu-șl. 
achită îndatoririle către stat.

★
Comitetul executiv al sfatului popular raional 

Sibiu și împuternicitul raional al C.S.C.P.A. 
au luat din timp măsuri pentru oa planul de 
colectare să fie îndeplinit.

Punînd accent pe munoa politică de mașă, 
încă înainte de începerea treierișului, în sate 
eu fost ținute adunări populare, unde s-a ex
plicat țăranilor muncitori Importanța predă
rii cotelor. După începerea treierișului, la arii 
au fost înființate gazete cetățenești unde au 
fost popularizați țăranii muncitori cane și-au 
predat cota.

In același timp, comitetul executiv al sfa
tului popular raional și împuternicitul raio
nal al C.S.C.P.A. au împărțit raionul pe gru
pe de comune, de care să răspundă pe de o 
parte membrii comitetului executiv raional, 
iar pe de altă parte inspectorii raionali ai 
C.S.C.P.A. Ei controlează și îndrumă colec
torii și delegații de batoză pentru a apl’ca 
întocmai prevederile Hotărîrii guvernului și 
partidului din 29 mai a.c.

Importanță deosebită se acordă transportu
lui cerealelor de la arii la bazele de recepție, 
precum și bunei organizări a muncii la baze
le de recepție. Din comunele Săcel, Gura Rîu. 
lui, Amnaș șt artele, pleacă zilnic spre baza 
de recepție numeroase căruțe încărcate cu ce
reale. Responsabilul bazei Ion Bozian, este 
preocupat în permanență ca la bază să se 
predea cereale de bună calitate, ca cerealele 
să fie păstrate în bune condiții. La baza de

recepție din Sibiu munca decurge de aseme
nea în mod organizat. Aici convoaiele sînt 
luate imediat în primire făcîndu-se formalită
țile și achitîndu-se producătorilor banii pen. 
tru cotele predate.

In ședințele sale săptămînale, comitetul e- 
xecutiv raional analizează felul în care de. 
curg treierișul și predarea cotelor de cereale

Ducînd o temeinică mundă politică de masă 
în mijlocul țăranilor muncitori, efectuînd o 
continuă muncă de îndrumare și control pe 
teren, comitetul executiv al sfatului popular 
raional Sibiu și împuternicitul raional al 
C.S.C.P.A. au reușit să organizeze bine mun
ca în ce privește îndeplinirea planului de co
lectări și în felul acesta să obțină rezultate 
frumoase. C. BUDA

corespondentul „Romîniei libere"
In regiunea Stalin

— Nu i-a mers — 
chiaburoaicei !

CRAIOVA (de la corespondentul nos
tru), Pe drumurile ce duc spre baza de 
recepție din Răcari e o adevărată între
cere. Zilnic zeci de care încărcate cu ce
reale ale țăranilor muncitori din comu
nele din împrejurimi se grăbesc să ajungă 
mai repede la bază. Ei se întrec în a 
preda mai intîi cotele cuvenite statului. 
Cei care au avut cinstea de a obține chi
tanța nr. 1 au fost țăranii întovărășiți 
din comuna Răcari.

Cîteva zile la rînd, printre cei venifl 
să-și predea cotele s-a amestecat și chia- 
buroaica Elena Maladie din comuna Al- 
măju, raionul Craiova. Ea răspîndea prin
tre producători zvonuri dușmănoase și 
încerca să găsească o cale spre a se sus
trage de la colectare, Intr-una din .zile a 
încercat să dea magazionerului Constan
tin Lufă o sumă de bani spre a scăpa de 
predarea cotei. Dar nu i-a mers chiabu
roaicei, Încercarea ei de a sabota realiza
rea planului de colectări a dat greș. Ea 
a fost demascată de către magazioner și 
șeful bazei în fata țăranilor muncitori ve- 
niți la bază, care au înfierat încercarea 
chiaburoaicei de a sabota legile statului.

Cu
Ga să scoboare cu griul sau cu paiele de la 

arie jin sat, locuitorii din satul Valea Muerii 
de Sus, raionul Amaradîa, trebuiau să treacă 
un drum în*  pantă și îngust că deabia încă
pea pe el un car.

Propunerea a venit de la cîțiva cetățeni din 
circumscripția electorală nr. 12. Intîln.indu-se 
nu de mult cu deputatul lor, Constantin Dia- 
coneasa, ei au adus vorba și despre amena
jarea acestui drum. Cetățenii au propus de
putatului ca acest drum să fie lărgit, angajîn- 
du-se să sprijine această acțiune prin munca

Control și îndrumare temeinică!
In raionul Bacău — ca și în celelalte ra

ioane agricole — se desfășoară din plin 
treierișul păroaselor. In multe locuri, ariile 
sînt bine organizate și amenajate, astfel î.n- 
oît batozele pot lucra cu toată capacitatea 
lor, iar convoaiele cu cotele de cereale sînt 
îndreptate zilnic spre bazele de recepție. In
tr-o serie de comune cum ar fi de pildă, 
Itești și Săucești, ariile sînt electrificate în
lesnind continuarea lucrului și noaptea.

Cu toate acestea în general transportarea 
păioaselor la arii, treierișul și colectările de 
păioase nu se desfășoară în cele mai bune 
co.ndițiuni. La aria din satul Hemeiuși, co
muna Itești, batoza acționată de un motor 
electric nu lucrează totdeauna cu întreaga sa 
capacitate de producție din cauza slabei orga
nizări a cetelor de treierat. Nu s-ar putea 
spune că această arie, ceva mai îndepărtată 
de centrul comunei, a fost lăsată în părăsire 
de către comitetul executiv comunal. Ea e vi
zitată destul de des de către membrii comitetu- 
lu' executiv; numai că aceștia se mulțumesc 
să vină oa vizitatori și nu se străduiesc să 
organizeze munca.

Organizarea convoaielor lasă foarte mult 
de dorit în unele comune ale raionului. De 
multe ori cerealele colectate și din uium stau 
depozitate pe unele arii zile în șir din cau. 
za lipse' de preocupare pentru organizarea 
transportului lor spre bazele de recepție. 
Asemenea situații pot fi întîlnite la ariile 
din comuna Nicolae Bălcescu, la unele arii 
din comuna Săucești și altele. Cu o aseme
nea atitudine față de organizarea transpor
tării cotelor de hă arii la bazele de recepție

nici nu e de minare că încă în primele săp- 
tămîni de la începerea treierișului s-a creat 
un serios decalaj între ritmul treierișului și 
cel al colectării pă'oaselor. De aceste lip
suri nu se fac însă vinovate în exclusivi
tate organele comunale. Comitetul executiv 
raional și împuternicitul raional al C.S.C.P.A. 
au partea lor de contribuție ki.. crea rea aces
tei situații. In foarte multe cazuri delegații 
comitetului executiv al sfatului popular ra. 
ionel își fac superficial datoria sau nu și-o 
fac deloc. Exemplu în această direcție este 
chiar tovarășul președinte a.l comitetului 
executiv al sfatului popular raional, tov. Gh, 
Baciu, care a avut „suficient" timp să con
troleze și să îndrumeze munca în comuna 
Răcătău, în aproximativ o jumătate < de oră. 
De aceeași superficialitate în muncă dau do
vadă și organele raionale de colectări. Loc
țiitorul împuternicitului raional al Comitetu
lui de Stat pentru Colectarea Produselor 
Agricole, tov. Gh. Dobrin, obișnuiește să 
treacă doar pentru cîteva minute prin co
mune.

Lipsurile care există în munca de colec
tare a produselor agricole în Paionul Bacău 
trebuie curmate cît mal repede. In acest 
scop șe impune o nuai temeinică muncă de 
îndrumare și control la comune, atragerea 
deputaților, a delegatelor de femei, antrena
rea comisiilor permanente, activizarea colec
torilor comunali, astfel încî-t ritmul zilnic de 
colectare să fie îndeplinit cu regularitate.I. BECHERII 

corespondentul „Romîniei libere'" 
in regiunea Băcău

A apăruit în limbile : rusă, romînă, fran
ceză, germană, engleză și spaniolă

„Pentru pace trainică, 
pentru democrație populară?*
București. Organ al Biroului Informativ 

al Partidelor comuniste și muncitorești
Nr. 35 (303)

Cuprinde:
ARTICOL DE FONQ : Să nu permitem re

învierea unui focar de -agresiune î.n Eu
ropa I

GHEORGHE GHEORGHIU-DEJ : Poporul 
romîn în luptă pentru socialism și 
pace

*** Cuvîntarea tovarășului N. M. Șvernik 
rostită la adunarea festivă din Bucu
rești la 22 august 1954

LEO FIGUERES : A nouia aniversare a Re
publicii Democrate Vietnam

D. N. AIDIT: Poporul indonezian în 
lupte .pentru lichidarea completă a re
gimului colonial

R. STRECHAJ: Un eveniment memorabil 
în istoria -poporului slovac

HILDING HAGBERG : Suedia în preajma 
alegerilor pentru organele locale ale 
puterii

FELICE PLATONE : O puternică armă a 
comuniștilor italieni în lupta ideologică

BLAGA DIMITROVA: Un ținut oare și-a 
schimbat înfățișarea

JAN MAREK : Note politice: Un tîrg între 
jefuitori pentru împărțirea prăzii

Informații
De vînzare la toate librăriile, chioșcurile 

și debitele O.C.L.
Prețul 40 bani

_____________________________________

Concertele artiștilor sovietici 
care ne vizitează țara

Gru.pul artiștilor sovietici care ne vizitează 
țara dă o serie de concerte în sale Ateneu
lui R.P.R. Coocertql de ieri seară, a cuprins 
muzică de cameră executată de cvartetul de 
stat „Ceaikovski" din Moscova compus din : 
Iulian Sitkovețki — vioara I., Anton Șaroev— 
vioara II. Rudolf B.arș.ai — v'olă și lacov 
Slobodkin — violoncel. In cadrul acesta' con
cert oare s-a bucurat de un strălucit succes 
s-a cîntat cvartetul în re minor op. postum 
„Fata ș' moartea" de Schubert șl cvartetul 
nr. 3 în fa . major op. 73 (în prima audiție) 
de Șo-stacov ci

Astă seară, va -avea loc concertul simfonic 
extraordinar, d'r’jat de Ni-azi, maestru eme
rit al artei dm R.S.S. Azerbaidjană și Iau- 
feat al Premiului Stalin. Se va cînte simfo
nia IV-.a de Ceiaikovsk'. concertul peni : 
pian și orchestră nr. 3 de Rah mani nov, so
list Victor Merjanov. laureat al Concursulir 
Unional și al celui de al patrulea concurs 'n- 
ternațlonal de la Varșovia, și uvertura fan
tezie „Francesca da Rim'ni" de Ceaikovski.

Dumin'că 29 august orele 20, Iulian S: ko- 
vețki, laureat al Concursului Unional de vioa
ră din 1945. laureat al concursurilor interna
ționale de la Varșovia și Pragia, va da un 
recital de vioară în cadrul căruia se va exe
cute muzică de C. Franck, Bach, Ceaikovsk', 
Procofiev, Șostacovici șl Paganini.

Telegrame primite cu prilejul zilei de 23 August
Câire 

COMITETUL CENTRAL 
AL PARTIDULUI MUNCITORESC ROMlN

București

Cu prilejul celei de a 10-a aniversări a eliberării RorniWef, Comitetul Central el Par. s. 
tidul-ui Comunist Chinez trimite Partidului Muncitoresc Ronita țl poporului romîn felici
tări călduroase și frățești. ! w

In decursul celor 10 ani, poporul romîn, sub conducerea Partidului Muncitoresc Ko- 
mîn a zădărnicit toate uneltirile și sabotajele reacționarilor dinăuntrul șl din afara țării, 
a înfăptuit cu succes toate reformele și transformările democratice și a obținut realizări 
strălucite în construcția socialistă. Poporul chi-nez se bucură din edtncul inimii de rea
lizările obținute de către poporul romîn în domeniul politic, economic și cultural șl le 
urmărește cu un sentiment frățesc.

Comitetul Central al Partidului Comunist Chinez urează Partidului Muncitoresc Ro-1 
mî.n succese tot mai mari î-n munca de conducere a poporului romîn pe calea construirii . 
socialismului și a apărării cauzei păcii în întreaga lume.

COMITETUL CENTRAL
AL PARTIDULUI COMUNIST CHINEZ

COMITETULUI CENTRAL
AL PARTIDULUI MUNCITORESC ROMÎN

București

Cm ecaz-ia celei de a 10-ia aniversări a el-iberării’Romîniei de către eroicele forțe armate 
ale Uniunii Sovietice, Comitetul Central ei Partidului Muncii din Coreea transmite tuturor , 
membrilor Partidului Muncitoresc Romîn și poporului romîn frate calde felicitări. Succesele ..
și realizările strălucite obținute de poporul romîn în cel 10 ani sub conducerea Partidului 
Muncitoresc Romîn în lupte plină de abnegație .pentru dezvoltarea și consolidarea regimu
lui de democrație populară și construirea socialismului reprezintă o contribuție m.are pentru' 

întărirea continuă a lagărului democrat internațional. în frunte cu marea Uniune Sovietică.
Comitetul Central al Partidului Muncii din Coreea exprimă e-dînca sa recunoștință 

pentru ajutorul și sprijinul pe care poporul trate romîn le acordă permanent poporului co- 
reean, ț 
dezvolte 
tinue în 
nivelului

și convingerea că prietenia existentă între poporul coreean și poporul romîn se va 
și se va întări și mai mult, ș'- urează Partidului Muncitoresc Romîn succese con- 
lupta pentru cauza nobilă a construirii socialismului în Romîn.ia, pentru ridicarea 
de trai al oam.ewilor muncii, pentru pa^țe tn lumea îritreagă.

COMITETUL CENTRAL
AL PARTIDULUI MUNCII DIN COREEA

Excelenței Sale Domnului Dr. PETRU GROZA 
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
București

Cu ocazia sărbătorii naționale, vă rog să primiți, Domnule Președinte, sincerele mele 
felicitări precum și urările cele mai bune pentru fericirea dvs. personală șl pentru prospe
ritatea poporului romîn. . *RODOLPHE RUBATTEL Președintele Confederației Elvetice

TELEGRAMA SAHINSAHULUI IRANULUI

Excelenței Sale Domnului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
București 

Cu ocazia sărbătorii naționale romîne, vă exprim sincerele mele felicitări.

MOHAMED REZA PAHLAVI

s p r i j î n u!
lor. Chiar a doua zi Constantin Diaoonea-sa 
s-a dus la Melinești, la sfatul popular, adu- 
cînd la cunoștința comitetului executiv pro
punerea cetățenilor din circumscripția sa și 
cerînd să fie ajutat pentru a o traduce în 
fapt.

Comitetul executiv a făcut cunoscută aceas
tă propunere și lui lacob Preoteasa și Gheor- 
ghe Vasiluță, ceilalți deputați din sat, care 
au discutat-o ou alegătorii din circumscripțiile 
lor electorale.

deputaților
Peste două zile la via lui Cosorob, era adu

nat aproape întreg satul. Unii cu sape și 
oasmia'le dărîmau malurile, alții cu căruțe, 
roabe, tă.rgi cărau pămîntul, astupînd gropile 
și nivelînd drumul. O zi întreagă au muncit 
locuitorii din Valea Muerii de Sus. Pînă 
seara, drumul, pe cei peste 300 m. lungime a 
fost lărgit cu încă 2 m. Acum ei nu mai 
întîmpiină greutăți, urcatul și scoborîtul care
lor nu se mai face anevoie. Și aceasta datori
tă sprijinului deputaților lor.

Noi magazine
In Gaipitală oa și în țară s-au desch's și se 

vor mai deschide în cursul lunilor viitoare 
noi magazine, se va extinde capacitatea celor 
existente, se vo-r crea noi secții.

întreprinderea „Confecțfa", întreprindere 
pentru prezentarea și desfacerea produselor 
industriei noastre ușoare, va deschide în Bd. 
N. Bălcescu nr. 25 un m-agazin de marochi- 
nărie. La acest magazin se vor vinde mănușii, 
poșete, geamantane, curele, port-vizite, port- 
țigarete, etc.

Magazinul „Ca trei ursuleți" este un nou 
magazin de prezentare ș' desfacere de articole 
pentru copii. La acest magazin care s*  va 
deschide în str. Doamnei nr. 9, oamenii muncii 
din Capitală, vor putea cumpăra confecții, tri
cotaje și încălțăminte pentru cei mici.

Excelenței Sale Domnului Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romine
București

Conform instrucțiunilor Președintelui Republicii Federative Populare Iugoslavia, Iosif 
Broz-T.ito, am onoarea, Excelență, să vă transmit •— cu ocazia sărbătorii naționale de 23 
August — felicitările sale și urările sale cele mai bune pentru poporul romîn.

Vă rog să primiți, Excelență, asigurarea foarte înaltei mele considenațiunt, 
însărcinat cu Afaceri ad-interim 

al Republicii Federative Populare Iugoslavia
I. TOPALOSKI

Excelenței Sale Dr. PETRU GROZA
Președintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 

a Republicii Populare Romîne
București

Cu ocazia sărbătorii naționale a Romîniei rog pe Excelența Voastră să primească feli
citările mele sincere cît și urările mele cele mai bune pentru prosperitatea patriei.

j. K. PAASIKIVI
Președintele Republicii Finlanda

Declarațiile președintelui Asociației Franța-Romînia, Emile Labeyrie, 
care ne-a vizitat țara

Aviația sanitară în sprijinul oamenilor muncii
IAȘI. — Săiltînd ușor pe islazul comunei 

Negrești, avionul sanitar își luă zborul du
cînd un copil născut’ prematur oare se zbătea 
între viață și moarte. Curînd, datorită inter
venției rapide, speranța mamei Natalia Ipă- 
toaie, țărancă muncitoare, de a-și vedea copi
lul sialvat s-a împlinit. Acesta este unul din

sutele de zboruri pe oare le-au efectuat a- 
vioanele din Iași ale aviației sanitare cu bol
navi, specialiști, medicamente, oare au salvat 
numeroase vieți omenești.

In cursul anului trecut și al primelor șase 
luni ale acestui an, avtația sanitară din lași, 
care deservește regiunile Iași, Suceava, Ba

cău și Bîrliad, a transportat 206 bolnavi, peste 
2.400 kg. medicamente, precum și 1.000 kg 
stage și plasmă necesare transfuziilor urgen 
te. Zeci de specialiști din centrul medical 
Iași s-au deplasat cu ajutorul avioanelor sa
nitare în diferite localități pentru a acorda 
asistență sanitară în cazuri urgente.

(Agerpres)

Pregătiri pentru deschiderea stagiunii teatrale
La Teatrul Național

Teatnuii Național „I. L. Caragtale" va începe 
stagiunea cu piesa „Indrăgostiții" de Maria 
Banuș, piesă a cărei premieră a avut loc în 
cadrul deoadei manifestărilor culturale în 
cinstea zilei de 23 August.

Paralel, în sălile de repetiție ale teatrului se 
repetă în direcția de scenă a lui Mony Ghe- 
lerter, artist ©merit al R.P.R., laureat al Pre
miului de Stat, piesa „Ferma Daangard" de 
Martin Andersen Nexo. Rolul principal va fi 
interpretat de Aura Buzescu, artistă emerită 
a R.P.R. Doi din. marii maeștri ai scenei ro- 
mînești, Gheorghe Storin și Ion Ma.nole.scu, 
artiști ai poporului din R.P.R., fac parte din 
distribuția piesei „Regele Lear“ de Shakespea
re, pusă în scenă de Sică Alexandreșcu, maes
tru emerit al artei din R.P.R., laureat al Pre
miului de Stat. Teatrul Național va mai pre
zenta tot în prima parte a stagiunii piesa 
„Bliaton Krecet“ de Conneiciuc.

In partea a doua a stagiunii, se va monta 
cunoscuta piesă a lui Barbu Delavrancea „A. 
pus de soare".

Din dramaturgia noastră originală vor fi 
prezentate „Patriotica Romtaă" de Mircea Ște- 
fănescu, laureat al Premiului de Stat, o piesă 
(titlu nefixat) de Petru Dumitriu, laureat al 
Premiului de Stat șl Sonia Filip, o piesă (titlu 
nefiixat) de Horia Lovinescu, precum și feeria 
pentru copii „Trestiile de aur" de Mioara Cre
mene.

La Teatrul Municipal
Teatrul Municipal a început repetițiile piese

lor care se vor juca pe scena teatrului în a-

propiiata stagiune. In cinstea Congresului Par
tidului, actorii acestui teatru pregătesc o 
nouă piesă a lui Aurel Ba.na.nga, laureat al 
Premiului de Stat, „Arcul de triumf" al cărei 
subiect este inspirat din activitatea și 
lupta partidului în anii Ilegalității. Din 
distribuție fac parte Lucia Sturta Buhăndra, 
artistă a poporului și laureată a Premiului de 
Stat, Fory Eterle, laureat al Premiului de 
Stat, Jules Gazaban, artist emerit al R.P.R. 
Ștefan Ciubotănașu, laureat al Premiului de 
Stat, Ileaha Predescu, Sorin Gabor, Toma Di- 
mifcriu, artist emerit al R.P.R. și alții. In a- 
celași timp, se repetă „Don Carlos" de 
Schiller. Tot în prima parte a stagiunii se 
va juca o piesă din noua literatură dramatică 
cehă „Doamna Kala fo va" de Woijtek Țak. Pu
să în scenă de Dan Naște, aceasta este prima 
piesă cehă care se joacă în țara noastră, 
rolul principal fiind Interpretat de Lucia 
Sturza Bulandra.

In partea a doua a stagiunii se va Juca „So 
țul ideal" de Oscar Wilde și „Răzvan și Vidra" 
de B. P. Hașdeu.

In cursul stagiunii, vor fi reluate și repre
zentate într-o nouă interpretare piesele so 
vietice ,,Liubov Iiarovaia" de C. Treniov și 
„Dragoste în zori de zi" de Iaroslav Galan.

Colectivul Teatrului Municipal pregătește 
de asemenea .pentru prima .partea stagiun'i un 
„Festival Cehov" alcătuit din lucrări drama
tice într-u.n act și din alte lucrări ale 
scriitorului clasic rus. La pregătirea și real.i- 
ziarea acestui festival își vor da concursul ac
tori de frunte ai Teatrului Municipal.

Din repertoriul permanent vor fi reluate 
piesele „Pădurea", „Vassa Jeleznova", „30 de

arginți", piese ce se vor Juca și la cîteva din 
marile întreprinderi din Capitală. Colectivul 
Teatrului Municipal va mai prezente piese 
într-un act scrise de tinerii noștri dramaturgi 
precum și cîteva scurte lucrări dramatice ale 
scriitorilor noștri clasici.

La Teatrul Armatei
Teatrul Armatei va prezenta în noua sta

giune două piese din dramaturgia noastră o- 
rigimală. La mijlocul lunii septembrie, pe 
scena teatrului din Calea 13 Septembrie va a- 
vea loc premiera piesei „Pîrjolul" de Cezar 
Petrescu, laureat, al Premiului de Stat și Dinu 
Bondi. In regia lui Ion Șahighian, maestru 
emerit ai artei din R.P.R., vor juca George 
Sion, Sandin.a Stan, laureată a Premiului de 
Stat, V. Ronea, N. Sireteanu, N. Gărdescu, 
Sandu Sticlarii, Ion Dăraian și alții. Tot în 
prima parte a stagiunii, pe scena teatrului 
din Calea 13 Septembrie va avea loc premiera 
piesei „Gh. Doja" de Sorin Florescu. Pusă 
în scenă de Gheorghe Jona, această piesă 
oglindește răscoala iobagilor din 1514 și figura 
conducătorului acestei răscoale. Din distribu
ție fac parte G. Demetru, G. Garabin, Sandina 
Stan, Gheorghe Mazilu, Migry Avram Nicolau 
șl Aurel Rogalschi.

In afară de piesele ce vor fi reluate din re
pertoriul stagiunii, trecute, se vor juca în sala 
teatrului din Bul. Magheru piesa „Mașenka" 
de A. N. Afinoghenov în două distribuții și 
piesa „Invazia" de Leonid Leonov, iar în sala 
teatrului din Calea 13 Septembrie se va pre
zenta premiera „Gîntec despre marinarii Mă
rii Negre" de Borislav Lavrenlev.

Președintele Asociației Franția-'Romînfa, 
Emi-le Labeyrie, guvernator onorific el 
Băncii Franței, oare .a vizitat țara noastră, le 
Invitația Institutului Romîn .pentlru Relațiile 
Culturale cu Străinătatea, a făcut joi 26 au
gust, înainte de a părăsi fare, următoarele 
declarații unui corespondent al Agenției Ro
mîne de Presă „AGERPRES" :

Mă bucur foarte mult că .aim putut revedea 
țara dvs., pe care pot' spune că o cunosc de 
foarte multă vreme. încă înainte de 1950, cînd 
am vizitei prima dată țara dvs., m-au intere
sat în mod deosebit Romînia, Bulgaria și ce
lelalte țări de democrație populară, î.n care 
se construiește o vtață nouă.

S.înt fericit că pot vedea acum progresele 
mari realizate în Ro.mîni.a în acești ult’imi 4 
ani. S-au făcut mari progrese în ce privește 
îmbunătățirea condițiilor de trei ele .popu
lației, s-.au obținut realizări însemnate în do
meniul industriei grele, al industriei ușoare, 
în agricultură, oa și pe tărîmul oultural. Ga 
sincer prieten al Romîniei, toate aceste lucru
ri îmi produc o adîncă set’lsfacție. Și trebuie 
să .adaug că ole nu. mă surprind. Cînd stră
bați minunatele dvs. cîmpii roditoare, de l.a 
Ciarpeți pînă l.a Marea Neagră, cînd vezi toată 
bogăția pe oare o aveți, și ști' că toate aces
tea sînt astăzi exploatate rațional, de oameni 
însuflețiți de etan creator, nu te îndoiești 
nici o clipă că rezultatei er putea fi altfel 
decît strălucit.

Am admirat mtauniatul stadion „23 Au
gust", cu o capacitate de peste 80.000 persoa
ne, construit îăif-un timp record. Este o re
alizare minunată, specifică stilului nou de 
muncă și de construcție. Ml-.am putut da sea
ma și mai bine de progresele obținute în 
ț.ar.a dvs. în domeniul industrial vizitînd Uzi
nele „Steagul Roșu", din Orașul Stalin, ter
mocentrala „Ovidiu 11“ de ta Constanța și 
alte înfăptuiri.

Am rămas impresionat de noile locuințe 
muncitorești, de amploarea și riiîmul acestor 
construcții, de confortul lor. Este o operă mi
nunată în acest domertiu, care întrece simți
tor ceea ce se face în această privință l.a noi 
în Franța. După obiceiul meu, am vizitat 
toate acestea fără a fi anunțat dinainte și am 
putut' constata satisfacția, m.îhdr.ta muncitori
lor care trăiesc în aceste locuințe noi. Fiecare 
mă invita să viu să văd și casa iu’.

Am văzut — a continuat Emile Labeyrie — 
noul pod de peste Dunăre Giurgiu-Ruse care 
leagă R.P.R. și R..P. Bulgaria. Este într-iade-

văr o lucrare gigantică, așa cum nu există 
în Europa occidentală. In a.pus, asemenea lu
crări, cînd se fac, se limitează ta acoperirea 
necesităților momentului, așa îneît de v cele 
miai multîe dri după cîțiva ani devin insufici
ente față de sporirea traficului. De altfel a- 
ceasta nu se referă numai ta poduri, ci și 1a 
alte construcții. Astfel, deși în Franța avem o 
mișcare sportivă cu tradiție nu avem un sta- 
d'on ca stadionul „23 August". Aci ha dvs. 
construcțiile se fac avînd în față perspectiva 
dezvoltării viitoare. Podul de peste Dunăre 
Giurgiu-Ruse oglindește această concepție și 
el exprimă convingerea fermă a popoarelor 
dvs. că relațiile lor se vor dezvolta mereu, 
încrederea lor nestrămutată în v-ictoria cauzei 
păcii și înțelegerii între popoare.

Construcția podului se diatorește efortului 
comun al popoarelor romîn și bulgar, se da- 
toreșteajutoruiu' puternic al Uniunii Sovietice, 
se datorește colaborării celorlalte țăr' de, de
mocrație populară. Emblema ce s-ar potrivi 
acestui pod este „unire, efort comun, pr.ie- 
ten'e".

D.ar această construcție mal are și un alt 
aspect, care s-a scos puțin în evidență pînă 
acum. Ea deschide o nouă cale importantă 
de transport și de legături între o serie de 
țări europene, Polonia, Republica Democrate 
Germană, Cehoslovac'» și chiar țările occiden
tale, și între Asia mică, Orientul apropiat. 
Din acest punct de vedere podul ere o Impor
tanță economică considerabilă. Construinclu-il 
n-ați lucrat numai pentru dvs., aș putea spu
ne că ați lucrat pentru întreaga Europă.

Pentru toate aceste considerente am ținut 
mult să vizitez' noul pod și vă pot af'rme că 
realizarea nu rărnîne cîtuși de puțin în urma 
țelurilor frumoase urmărite de constructorii 
lui.

Emile Labeyrie a subliniat apoi că șederea 
în țara noastră ira permis să constate cît 
de absurde sînt svonurile pe oare le răspîn- 
desc cercurile reacționare din America și din 
Eupora occidentală cu scopul de a înșela opi
nia publică și a o induce în eroare în ceea 
ce privește Viața nouă și libertățile largi de 
care se bucură toți cetățenii din R.P.R. de 
orice naționalitate siau rel'gie ar fi ei.

Am stat de vorbă cu diferite personalități, 
cu șeful cultului mozaic, rabinul Rosen, am 
căutat să fac și constatări personale. Am 
constatat fără putință de îndoială, că toate 
aceste zvonuri sînt pe de-a întregul neînte
meiate.

Răspunzînd ha o întrebare, Emile Labeyrie-,< 
a accentuat asupra posibilităților ce există 
pentru extinderea schimburilor comerciale 
între Franța și R.P.R. și în general între A- 
pus și Răsărit. Este absurd — a spus el — ce 
aceste relații să fie frînate, prin presiune^ 
anum'itor cercuri interesate de peste Ocean, . 
atunci cînd economie țăr’lor noastre au atîtea 
produse care se pot schimba cu folos reciproc. 
Dealtfel în Franța există un puternic curent , 
în favoarea întăririi acestor schimburi econo
mice și bineînțeles aci, la dvs.. am găsit pre
tutindeni această dorință. Sînt convins că în ,, 
scurt timp relațiile noastre economice vor l'.ua: 
un nou avînt și ,că se va ajunge la încheierea 
de acorduri comerciale substanțtale.

In legătură cu aceasta, trebuie să accen- 
tuiez că la noi în Franța o mare parte a pre
sei dace de multă vreme, în mod interesatB-, 
bineînțeles, o campanie de dezinformare a ■ 
publicului în legătură cu țările răsăritene. In , 
ultimul timp însă, datorită activității intensp 
a mișcării .pentru pace, datorită activității,,, 
asociațiilor de prietenie cu U.R.S.S. și., n. 
cu țările de democrație populară, această at-,|jj 
mosfers este treptat risipită, publicul începe 
să cunoască adevărul și încrederea în aceste 
țări crește. Oamenii care militează în aceste 
mișcări sînt primiți cu bucurie în 9 cazuri din 
10 și cetățenii, aflînd adevărul despre situa
ția de aci, descoperă cît de greșit au fost in- . 
formați pînă atunci. Asociația Framța-Romî- 
nha, al căre; președinte Sînt, desfășoară o 
largă activitate pentru răspîndirea adevărului 
asupra țării dvs., activitate pe care vom cău-' 
ta cu toate puterile s-o extindem.

In încheiere, Emile Labeyrie a spus :
Constatarea pe care am putut s-o tac și' 

care mi se par*  caracteristică, este bucuria*  
avîntul au care se lucrează pretutindeni ia ■-,!> 
dvs. In fabrici, în ateliere, instituții, gospo-' 
dării colective, peste tot am remarcat aceas- ' 
tă bucurie a muncii, acest atașament față de 
viața nouă din R.P.R. Imaginea culminantă.- 
a acestei realități am avut-o ha demonstrația 
din 23 August unde am văzut cît de mult iu
besc masele muncitoare munca lor pașnică 
și mi-am putut da și mai bine seama de ma
rea voință de pace a poporului muncitor din 
Republica Populară Romînă.

• (Agerpres).
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Azi încep în parlamentul francez discuțiile în jurul „C.D.E.*

Franța este împotriva „comunității defensive europene" 1
. PARIS 27 (Agerpres). — Agenția France 

Presse anunță că la sfîrșitul ședinței consi
liului de miniștri care a avut loc vineri și la 
cate a participat și președintele republicii, 
Rene Coty, primul ministru Mendes-France, 
a declarat ziariștilor că guvernul a examinat 
din. nou problemele în legătură cu dezbaterile 
ce încep sîmbătă în Adunarea Națională cu 
privire Ia tratatul C.D.E.

Mendes-France a spus că, dată fiind gravi
tatea problemei, guvernul a hotărît să conti
nue să-și asume răspunderile stabilite pe baza 
declarației sale de Învestitură.

Primul ministru a declarat că dezbaterile 
din Adunarea națională vor necesita probabil 
mat multe scrutine.

★
PARIS 27 (Agerpres). —- In preajma dez

baterilor din Adunarea Națională în legătură 
cu „armata europeană", lupta maselor mun- 
c'toare împotriva C.D.E. ta o amploare deo
sebită. Adunarea Națională este vizitată de 
numeroase delegații oare rem’t scr'sori și re
zoluții de protest. Numeroase delegații din 
diferite orașe ale Franței sosesc zilnic la 
Paris.

Noi presi 
' NEW YORK 27 (Agerpres). In ajunul dezba
terilor parlamentare franceze asupra comuni
tății defens've europene, Statele Unite con
tinuă să exercite presiuni asupra Franței.
; Senatorul american Wdey, președ'ntele co
misiei senatoriale pentru afacerile externe, a 
declarat în cadrul unei conferințe de presă că

Declarația lui Schmidt-Wittmack—deputat in Bundestagul de la Bonn—
la conferința de presă de la Berlin

BERLIN 27 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite: La 26 august, Comitetul pentru proble
mele unității Germaniei a organizat o confe
rință de presă la care Schmidt-Wit’tmack, de
putat în Bundestagul de la Bonn, a făcut o 
declarația în fața a numeroși reprezentanți ai 
presei germane și străine.

După o serioasă chibzuință — a declarat 
Schmidt-Wittmack — am venit la Berlin și 
m-am adresat guvernului Republicii Democrate 
Germene cu rugămintea de a-mi acorda posi
bilitatea să vorbesc de aici opiniei publice.

Fiind membru al fracțiunii Uniunii creșt’in- 
democrate (U.C.D. — partidul lui Adena
uer — N. R.) din Bundestag și al Co
misiei Bundestagulul pentru problemele se
curității europene și pentru problemele pri
vind întreaga Germanie, am avut posibilita
tea, mă' ales în ultima vreme, să cunosc te- 
imeinic metodele și aspectele politicii cancela
rului federal, dr. Adenauer, care nu sînt co
municate opiniei publice și nici unui mare nu
măr de deputlați din Bundestag.

Datorită acestu1 fapt am ajuns la conclu
zia, mai ales în ultima săptămînă, bogată în 
evenimente, că linia urmată cu persistență de 
cancelar în domeniul politici.’ externe, îndrep
tată spre crearea comunit'ății defensive euro
pene, nu corespunde nici în cea mai mică 
măsură intereselor poporului nostru și poartă 
în sine o mare primejdie pentru tratative 
pașnice.

In decursul activității mele de mulți ani în 
calitate de președinte al Comitetului pentru 
problemele apărării al „Uniunii tinere a Ger. 
maniei" — organizație afiliată Ia U.C.D. — 
m-am pronunțat, în conformitate cu principii 
cu adevărat democratice, pentru crearea unor 
contingente germane în cadrul „comunității 
defensive europene".

M-am pronunțat pentru reînarmia.re dat 
fiind primejdia din răsărit care ni se invoca 
întotdeauna. Am crezut în posibilitatea unei 
adevărate influențe parlamentare asupra ere. 
ării acestor forte armate și spre acest lucru 
itindeam de la intrarea mea în Comisia 
Bundestagului pentru problemele securității 
europene.

Dar această speranță a fost spulberată mai 
tales în urma activ'tății în cercul restrîns al 
Comisie’ pent'ru problemele „comunității de
fensive europene".

Am ajuns la convingerea că cancelarul fede
ral nu informează Bundestagul și comisiile 
sale despre importantele probleme ale politi
cii externe și ale înarmării și adoptă hotărîri 
contrare asigurărilor date de el opiniei publice 
și partenerilor săi din cadrul tratatului.

Ultimele evenimente, mai ales rezultatele 
fconfer''nței de la Geneva, mi-au arătat, ca și 
multor alți oameni care gîridesc' politic, că 
există cu adevărat posibilitatea slăbirii încor
dării internaționale pe calea tratativelor. Exis
tă de asemenea posibilitatea de a se duce pe 
aceeași oale tratative și în problema germană. 
De aceea mi se pare nejustă reînarmarea cu 
orice preț și încă în cu totul alte condiții de. 
cît acelea oare au existat la apariția idei’ 
^.armatei europene".

Acest punct de vedere a fost confirmat în 
t'mpul discuțiilor cu unii deputați din Bun
destag care cunosc personal condițiile din 
‘S.U.A. Așa, de p’ldă, după reîntoarcerea din- 
tr-o vizită făcută în S.U.A., Bucerius a de
clarat că în S.U.A. exist'ă cercuri influente 
puternice, interesate să se repete ceva asemă
nător cu o nouă zguduire coreeană. De aceea 
mi se pare că orientarea unilaterală spre .po
litica americană este nechibzu'tă. In felul a- 
cesta Germania se lipsește de multe posibili
tăți de a duce o politică independentă.

In ultima vreme s-au răspîndit știri din 
care rezulta că departamentul lui Blank (adi
că ministerul de război al lui Adenauer — 
N.R.) a și terminat de fapt pregătirile pentru 
constituirea unei armate de 400.000 de oameni, 
alcătuită din 12 divizii, precum și a forțelor 
militare aer'ene cu un efectiv de 80.000 de oa
meni. Dar aceste cifre nu mal corespund ul
timelor date.

In conformitate cu hotărîrile adoptate la 
conferințele specale secrete ale reprezentan
ților S.U.A. și Republicii federale, care au a- 
vut loc în 'unie-iul'.e a.c., la Bad-Godesberg, 
a fost’ pregătit un plan de mobilizare oare 
Iprevede formarea unui contingent german al
cătuit din 24 divizii și nu din 12 divizii, așa 
cum se prevăzuse inițial. Totodată s-a luat 
în considerație posibilitatea creări unei rezer
ve de încă 24 divizii.

In cursul acestor tratative a fost adoptată 
o hotărîre specială cu .pr’vire la constituirea 
unor mari forțe militaro-aeriene germane și 
'la constituirea unor formațiuni speciale cum 
sînt trupele aero-purtate. Se știe că depozite
le de muniții americane pentru germani se 
(află de multă vreme în așa zisul triunghi 
de la Kaiserslautern.

Rămîne de văzut dacă cancelarul va ’«for? 
ma parlamentul despre aceste acorduri se
crete.

In ceea ce privește recrutarea de ofițeri 
pentru viitoarele forțe armate, trebuie să spu
nem că de multă vreme se lucrează la arhi
vele efectivului fostului werhmacht german, 
a-h'vp care, conform unor declarații confi. 
dențiale ale lui Blank, se află în întregime 
în departamentul său Pe baza acestor arh’ve, 
încă înainte de a se proceda ia actuala tr'm’-

In ultimele zile s-a intensificat mișcarea 
grevistă a muncitorilor împotriva pregătirii 
ratificării tratatelor de la Bonn și Paris.

Fruntași politici de seamă și deputați ai 
parlamentului își reafirmă atitudinea lor ne
gativă față de crearea „comunității defensi
ve europene". Astfel, radicalul Edouard 
Herriot, președinte de onoare al Adunării 
Naționale, primind delegația partizandor pă
cii dm departamentul Rhone, a declarat :

„Cunoașteți poziț:a mea. Eu nu mi-em 
sch!mbat-o“. (Se știe că Herriot este adver
sar al creării „armatei europene").

Com'tetul universitarilor împotr'va înar
mării Germaniei a adresat membrilor parla
mentului un apel în care Ie cere să respin
gă comun'datea defensivă europeană și să 
caute să obț'nă reluarea tratativelor dintre 
cele patru mar' puteri.

★’
PARIS 27 (Agerpres). — La 26 august, 14 

militanți pe tărjm social d’n Franța, printre 
care marchizul D’Argenson; Jacques Bar- 
doux; fostul m'n'stru Paul Bast'd; fostul 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri F. 

uni americane asupi 
dacă C.D.E. va fi respinsă de Franța, Germa
nia occidentală va fi imediat inclusă în pactul 
Atlanticului.

In același timp, ziarul „New York Times" 
publică un articol plin de insulte și amenin. 
țări la adresa Franței, deoarece „Franța este 
un soldat rebel într-o companie cu care nu e 
de acord".

tere de chestionare, a fost efectuată selecțio
narea cadrelor în funcție de experiența acu
mulată de acestea în cursul celui de al doilea 
război mondial. Acest lucru s-a făcut în așa 
fel ca opinia publică să nu afle nimic.

Măsurile pregătite la departamentul lui 
Blank și elaborate de comun acord în 
cursul negocierilor susmenționate cu Sta
tele Unite, urmează să intre în vigoare ime
diat după ratificarea tratatului cu privire la 
comunitatea defensivă europeană de către 
Franța și Italia. De aceea, conform dorinței 
exprimate în repetate rînduri de cancelar, se 
evită tot ceea ce ar putea neliniști opinia pu
blică din aceste țări.

Toate chestiunile esențiale le rezolvă can
celarul de unul singur. Ca urmare a acestui 
fapt, activitatea departamentului lui Blank 
este sustrasă într-o mare măsură influenței 
parlamentare.

Pînă și încercarea comisiei restrînse a frac
țiunii parlamentare a U.C.D. pentru proble
mele comunității defensive europene de a 
crea o comisie pentru selecționarea cadre
lor de viitori ofițeri, n-a dus momentan de- 
cît la tratative prelungite și n-a dat nlciun 
rezultat. Blank a declarat propriei sale frac
țiuni că nu a fost luată încă nici o hotărîre 
în problemele cadrelor. In același timp, el a 
citat recent într-o revistă americană numele 
acelora care urmează să fie numiți în posturi 
importante în comunitatea defensivă euro
peană.

Așa dar, parlamentul nu va putea împie
dica pătrunderea în comunitatea defensivă 
europeană a unor elemente nedemocratice și 
naționaliste. Raportul prezentat Comisiei pen
tru problemele C.D.E. de către generalul 
Matzki de la poliția federală de frontieră, 
este un exemplu tipic în acest sens. Concep
țiile de astăzi ale acestui general nu se deo. 
sebesc deloc de cele pe care le-a avut în tre
cut.. Persoane de genul său consideră că ce
lelalte state participante (la tratatul cu pri
vire la comunitatea defensivă europeană — 
N.R.) nu vor fi în stare să pună la dispozi
ție un număr echivalent de divizii șt de ace
ea ei leagă de comunitatea defensivă euro
peană speranțele lor de a-și asigura o situa
ție dominantă în Europa.

Aceleași motive au fost invocate în discu
ția pe margined problemei Saarului. Așa, de 
pildă, cancelarul a reușit să frîngă rezisten
ța față de planul lui Van Naters ch’ar în pro
pria sa fracțiune, indicînd în mod clar că după 
intrarea în vigoare a tratatului cu privire la 
comunitatea defensivă europeană, poziția Re. 
publici! federale s-ar consolida și în contor, 
mitate cu aceasta ar fi rezolvate celelalte 
chestiuni litigioase politice și economice.

Acest punct de vedere al cancelarului 
coincide cu părerea oare domnește în cercu
rile Industrie’ m'niere și metalurgice (este 
vorba de cercurile „Uniunii europene a căr
bunelui și oțelului" — N.R.), conform că
reia potențialul german care este mai puter
nic va ajuta, firește, ca punctul de vedere 
german să capete o însemnătate deosebită.

Ga urmare a acestor fapte, mi-am dat sea
ma că orientarea unilaterală a politicii can. 
celarului duce la încordare în atmosfera po
liticii externe și poate avea în ultimă instan
ță consecințe neprevăzute pentru Germania.

Raportul cu privire la strategia atomică și 
la consecințele unui viitor război, raport pre
zentat la mijlocul lunii Iulie a.c. de către 
generalul Heus'nger în Comisia pentru pro
blemele comunități' defensive europene, do
vedește acest lucru cu o claritate înspăimântă
toare.

Este lesne de înțeles că nu numai aceste 
împrejurări, ci șt altele mai sus menționa
te, au pus pe gînduri și pe alți deputați. Ca 
urmare a acestui fapt se pot auzi adesea 
obiecțiunf împotriva politicii duse de o singu
ră persoană. Dar din păcate aceste obiecțiuni 
nu pot fi auzite decît în conversații parti, 
culiare și într-un cerc restrîns. Acest lucru se 
explică prin faptul că în prezența oancelaru- 
lui, în fracțiunea U.C.D. este cu neputință 
exprimarea cu adevărat liberă de păreri atunci 
cînd se discută probleme importante. Com
portarea sa autoritară, faptul că exagerează 
sau minimalizează conștient importanța pro
blemelor, sistemul său de a exercita o in
fluență personală asupra diverșilor deputați 
fac cu neputință exprimarea liberă a păreri
lor și discuțiile aprofundate în sînul fracți
unii.

Acest lucru s-a manifestat și îp faptul că 
orice rezistență conștientă a deputaților, chiar 
șl în problemele de însemnătate secundară, 
avea ca rezultat boicotarea fățișă a acestor 
deputați îmi aduc aminte de un caz — de. 
vierea deputatului U.C.D.. Mfiller Hermann, 
de la concepția comunității defensive euro
pene. Din această cauză situația acestui de
putat în fracțiune sta înrăutățit ulterior în 
mod considerabil.

Exact la fel stau lucrurile în ceea ce pri
vește relați le cu partenerii din coaliție.

Cunoașterea acestor rînduieli permite să 
se înțeleagă de ce n-am putut face o aseme. 
nea declarație la Bonn. Dacă mai punem 
încă la îndoială acest lucru, reacț'a trezită 
la Bonn arată că în cazul cînd aș f în
cercat să fac acolo o asemenea declarație, 
mi s.ar fi Impus tăcere.

După ce am ajuns la această concluzie, 

Gay; președintele de onoare al Adunării Na
ționale, Edouard Herriot; președintele Uniu
nii metalurgice din reg'unea Longueville. 
Jean Rati; generalul Weygiand și alții au pu
blicat o declarație împotriva ratif'cării tra
tatului cu privire la „comunitatea defensivă 
europeană".

Potrivit relatărilor ziarului „Le Monde", 
comisia pentru Afacerde Externe a Adunării 
Un'unii franceze, s-a pronunțat cu 11 voturi 
contra 2 împotriva ratificării tratatului de ia 
Paris; trei deputați s-au abținut de la vot.

★
PARIS 27 (Agerpres). — După cum anunță 

agenția France Presse, într-o declarație făcută 
Joi seară, generalul De Gaulle și-a expri
mat împotrivirea hotărîtă față de tratatul 
armatei europene.

★
PARIS 27 (Agerpres). După cum anunță 

France Presse, Adunarea Uniunii franceze a 
adoptat cu 100 voturi contra 65 o moțiune 
împotriva ratificării tratatului armatei europe
ne și a clauzelor anexe ale acestui tratat.

a Franței
Ziarul subliniază în continuare că „pentru 

Adenauer și asociații să’, propusa comunitate 
defensivă europeană înseamnă începutul unei 
ere promițătoare pentru vest-germani", adi
că pentru utilitariștii de la Bonn și pentru 
elementele fasciste care se vor afla din nou în 
fruntea contingentelor germane.

am încercat totuși să îndemn chiar șl la 
Bonn, pe colegi de seamă din fracțiune să 
adopte o poziție fermă față de cancelar.

Astfel. încă nu de mult am arătat cu insis
tență conducătorului fracțiunii, von Brenta.no, 
și secretarului parlamentar (U.C.D.) dr. 
Krone, situația dificilă în care m-au adus con
vingerile mele. Am declarat că în prezent 
trebuie să se pună cu orice preț oapăt alu
necării pe drumul comunității defensive eu
ropene. Am spus că nu mal poate continua 
această situație în care problemele un.ificăr'i și 
politicii interne sînt lăsate totdeauna pe ulti
mul plan, iar politica Internă este serios a- 
meni.nțată de pol'tica externă.

Este greu să arăt într-o deelanație atît de 
scurtă toate momentele care m-au determi
nat ca după o luptă internă grea să renunț, 
în ultimă instanță, la activitatea mea politi
că și personală, la Bonn și Hamburg. Am 
ajuns la convingerea fermă că politica de 
forță nu poate duce nici la unificarea Ger. 
maniei, nici la rezolvarea rezonabilă a proble
melor de politică externă. Priv'tă prin pr'zma 
Bonnului, politica comunității defensive euro. 
pene promovată de cancelarul federal Ade
nauer nu este altceva decît o expresie a a- 
cestei politici de forță și duce — după cum o 
arătat conferința de la Bruxelles — le impas.

Așa dar, am fost pus în fața alternativei 
de a aștepta mai departe sau de a-mi spune 
deschis părerea. M-am decis. Cu acest pri
lej aș vrea să asigur pe prietenii mei de per. 
tid și pe alegători că în urme acestui fapt nu 
am renunțat n'cf decum la principiile partidu
lui nostru. In activitatea mea politică viitoare 
voi acționa în spiritul creștin-democrat pen
tru o politică a înțelegerii.

După ce și-a terminat declarația, Schmidt- 
Wlttmeck o răspuns le numeroase întrebări 
ale reprezentanților presei germane și străine.

Răspunzînd la întrebarea corespondentului 
ziarului vest-german „Siiddeutsche Zeitung" 
cu privire la soarta viitoare a mandatului 
său de deputat în Bundestagul de la Bonn. 
Schmidt-Wlltmack a declarat că pentru el 
personal aceasta este o chest'une secundară.

El a subliniat că l-a indignat profund per
cheziția efectuată la domiciliul său de către 
poliția de la Bonn.

Vorbind despre rezultatele conferinței de la 
Bruxelles a țărilor participante la „comunita
tea defensivă europeană", Schmidt-Wittmack, 
răspunzînd la întrebarea unui corespondent al 
agenției A.D.N., a spus următoarele :

In rezultatul conferinței de la Bruxelles văd 
o dovadă a faptului că politica comunității 
defensive europene a ajuns la impas și că 
sarcina noastră sau mai degrabă sarcina Occi
dentului este de a face acum, în ultima clipă, 
o cotitură în politica externă.

La întrebarea cum își imaginează el calea 
unificării Germaniei, Schmidt-Wittmack a 
răspuns :

Aș încerca să înlocuiesc polit’oa orientării 
unilaterale printr-o politică cu adevărat ger
mană.

Răspunzînd la întrebarea unui corespondent 
al ziarului democrat berlinez „Neue Zeit" — 
,,Cum apreciați poziția fracțiunii U C.D. d’n 
Bundestag față de propunerile Camerei Popu
lare a Republ'cii Democrate Germane ?“, 
Schmidt-Wittmack a subliniat că propunerile 
Camerei Populare a R. D. Germane n-au fost 
d’scutate în Bundestag.

La întrebarea unui corespondent al ziarului 
„Berlingske Tidende" din Copenhaga, Schmidt- 
W'ittmack a declarat că nu a fost niciodată co
munist sau marxist și că nu intenționează să 
devină comunist.

Un reprezentant al rev’stei vest-germane 
„Der Spiegel" l-a întrebat : Ați consimțit în 
septembrie anul trecut să candidați din par. 
tea U.C.D. în alegerile pentru Bundestag, deși 
știați că lupta electorală a fost organizată de 
partidul dumneavoastră exclusiv sub semnul 
comunității defensive europene. Ce v-a deter
minat, în ciuda acestui fapt, de a candida ?

Schmidt-W’ttmack a răspuns: Am fost vreme 
îndelungată adept al politici! comunității de
fensive europene. Am menționat aceasta și în 
declarația mea. Schimbarea s-a săvîrșit încet. 
Tocmai activitatea mea în Bundestag a dus 
la această schimbare a concepțiilor mele.

După ce Schm'dt-Wittmack a răspuns la a- 
ceastă întrebare, profesorul A. Norden secre
tar al Comitetului pentru problemele uni
tății Germaniei, care a prezidat confe
rința de presă, a anunțat că în ul
timul timp pe adresa Comitetului pentru pro
blemele un’tății Germaniei sosesc din partea 
a diferite persoane din Germania occ'dentală 
declarații în care acestea comunică că pînă 
anul trecut au fost partizani a! politicii co
munității defensive europene, dar că even’, 
mentele din ultimele luni f-au determinat să-și 
schimbe punctul de vedere. Va veni timpul, a 
spus profesorul Norden, cînd acești oameni se 
vor pronunța în mod deschis și își vor spune 
numele.

La întrebarea dacă ti este cunoscut ceva 
despre acordur’le secrete relativ ha „comun ■ 
tatea defens'vă europeană", Schmidt-Wittmack 
a declarat : In ceea ce privește aceste acor
duri pot să spun numai că am cunoștință de 
unele lucruri.

Cuvîntul de încheiere a conferinței de presă 
a fost rostit de profesorul A. Norden.

Cu covârșitoare majoritate, parlamentul indian 
aprobă politica externă a guvernului Nehru

NEW DELHI 27 (Agerpres). Agențiile de 
presă anunță că în cursul dezbaterilor oare au 
avut loc la 27 august, Camera superioară a 
parlamentului Ind'an a aprobat cu o majorita
te covîrșitoare politica externă a guvernului 
Nehru.

In cadrul dezbaterilor consacrate politici’

Politica independentă a Indiei 
nemulțumește cercurile conducătoare din S.U.A.

NEW YORK 27 (Agerpres). — Recentele 
discursuri rostite în parlamentul indian de 
către primul ministru al Indiei, Nehru, în care 
acesta a subliniat rolul important pe oare.l are 
prietenia dintre India și R.P. Chineză pentru 
asigurarea păcii în Asia, au fost primite cu 
ostilitate de către cercurile conducătoare ame
ricane.

Ziarele amerioane încearcă să ascundă deza
măgirea pricinuită de declarațiile prem'erului 
Indian printr-un val de calomnii la adresa 
R.P. Chineze și prin reînoirea declarației în 
legătură cu constituirea blocului agres'v al 
Asiei de sud-est. Ziarul ,,New York Times"

J. F. Dulles reafirmă planurile agresive 
ale S. U. A. în Asia

PEKIN 27 (Agerpres). — La 24 august, în 
cadrul unei conferințe de presă, secretarul de 
stat al S.U.A., Dulles a făcut o nouă decla
rație ostilă și provocatoare la adresa R. P. 
Chineze. El a spus că guvernul S.U.A. „a 
dat directive flotei americane să apere insula 
Formoza (Taiwan)... Insulele din apropiere 
deținute de naționaliști fac parte de asemenea 
din dispozitivul de apărare al Formozei".

Folosirea forțelor armate ale S.U.A. pentru 
a împiedica Armata Populară Chineză să eli
bereze aceste insule, a arătat Dulles, va fi 
stabilită de către cercurile militare. Departa
mentul de stat, a adăugat el, va fi întru totul 
de acord cu autoritățile militare în această 
privință.

Aceste declarații războinice făcute de Dulles 
dezvăluie intenția guvernului Statelor Unite 
de a recurge la forță pentru a menține sub 
controlul lor Taivanul precum și insulele din
tre Taivan și China continentală, insule ocu
pate încă de către rămășițele ciancaișiste, și de 
a extinde agresiunea asupra teritoriului chinez.

Deși Dulles a încercat să ascundă prin cu
vinte vagi această intenție, purtătorii de cu- 
vînt ai Departamentului de stat al S.U.A. 
și ai Departamentului ap«»ării au și anunțat 
la 23 august că flota a 7-a amerloană a primit 
ordin să-și extindă raza de acțiune pînă la 
insulele Penghu. Un purtător de cuvînt al de
partamentului marinei militare a S.U.A. a a- 
menințat chiar cu intervenția flotei americane 
dacă Armata Populară Chineză de Eliberare 
va încerca să el bereze Insula Quemoy în lar
gul coastei provinciei Fukien.

Pirații ciancaișișii
PEKIN 27 (Agerpres). — China Nouă trans

mite : Potrivit relatărilor agențiilor de presă 
străine, la 24 august un vas de război chan- 
caișist a desch’s focul asupra vasului englez 
„loch K'lda" în apropiere de Insula Mațu, 
oare în prezent este ocupată de bandiți cian- 
caișiști.

In cursul lunii Iulie 1953, vasul englez „Inch

Sosirea delegației partidului laburist englez la Șanhai
ȘANHAI 27 (Agerpres). — La 26 august a 

sos’t la Șanhai, cu avionul, delegația parti
dului laburist englez, condusă de Cle
ment Attlee. Delegația a fost însoțită de Cien 
Tuan-șen, vicepreședintele Institutului popu
lar chinez pentru relațiile cu străinătatea.

La aeroport delegația a fost întîmpinată de 
personalități de seamă din viața pol'tică a 
orașului Șanhai.

De asemenea, delegația a fost întîmp’nată 
de membri de seamă ai comitetului local al 
Consiliului Consultativ Polit’c Popular, ai

Un grup de parlamentari laburiști englezi 
va vizita R.P. Polonă

LONDRA 27 (Agerpres). — P.A.P. trans
mite : Ambasada R.P. Polone din Londra a- 
nunță : ,,Un grup de laburiști, membri ai 
Camerei Lorzilor Și Gamerei Comunelor și-a 
exprimat dorința de a vizita Polonia și ds a 
cunoaște personal dezvoltarea vieții economice

Comuniștii americani vor continua lupta 
pentru pace, democrație și bunăstarea poporului 

Declarația Partidului Comunist din S. U. A.
NEW YORK 27 (Agerpres). — Partidul Co. 

munist din S.U.A. a publicat o declarație pen
tru presă în care condamnă legea cu privire la 
interzicerea Partidului Comunist și declară că 
„în orice împrejurări Partidul Comunist va 
munci și va lupta pentru existența sa legală".

In declarație se arată că intrarea în vi
goare a leg’i prin care se interzice Partidul 
Comunist și se Impun noi lanțuri sindicatelor 
americane, constituie un pas pe oalea 6pre 
crearea unui stat polițist.

Această lege anticomunistă, se subliniază în 
continuare în declarație, dă o lovitură grea 
cinstei și prestigiului țăr’i în ochii întregii 
lumi. Lumea pășește pe calea tratativelor și 
a coex'stenței pașnice a celor două sisteme. 
Dar liderii pol'tici dm S.U.A, fac tot posibilul 
pentru a intensifica „războiul rece". Ei răpesc 
anual țării 40 miliarde de dolari pentru finan

Cine se opune schimburilor culturale internaționale...
MOSCOVA 27 (Agerpres). — TASS trans- 

m'te: In iunie 1954, secția studențească a 
Comitetului antifascist al tineretului, sov'et’c 
a primit invitație de e trimite o delegație de 
studențl sov'etlc'. 1a cel de al Vll-lea Con
gres al Asociației naționale a studenților din 
S.U.A. cere va avea loc în orașul Ames, sta
tul Iowa între 22 și 31 august. Invitație a 
fost semnată de Edwerds, președintele Aso
ciației național» a studenților d’n S.U.A. și 
de Babcik, vlce-președlnte al Asociației pen
tru problemele internaționale.

Com'tetul antifascist al tineretului sovie

externe, a luat cuvîntuil Krishna Menod, re
prezentantul I.nd’ei la O.N.U., oare a subli
niat că constituirea blocului Asiei de sud-est 
reprezintă „numai o încercare a unor puteri 
imper’allste" — și că acesta nu se bucură de 
asentimentul țărilor din regiunea Asiei de 
sud-est.

încearcă să prezinte punctele din discursul lu’ 
Nehru privind apărarea țării sale și a altor 
țări asiatice drept „Ideal'ste, nerealiste și Ina
decvate" propunînd în schimb b’ne cunoscutul 
bloc agresiv al Asie’ de sud-est pe care S.U.A. 
încearcă să-l înjghebeze.

Z’arul „New York Herald Tribune" se arată 
toarte dezamăgit că planul american, privi
tor la crearea blocului S.E.A.T.O., se lovește 
de politica R.P. Chineze, ale cărei princ'pli 
pașnice au fost enunțate în declarația comună 
a premierilor chinez și indian. Ziarul încearcă 
să ascundă nemulțum'rea pricinuită cercuri
lor conducătoare americane de politica inde
pendentă a Indiei.

Dulles a anunțat că după conferința pentru 
pactul S.E.A.T.O., care va avea loc la 6 sep
tembrie, este posibil să plece în Taivan și 
Japonia. Fără îndoială că scopul acestei vizite 
îl constituie inițierea unor noi acțiuni agre
sive.

Referindu-se la pactul S.E.A.T.O., Dulles a 
declarat că acesta va avea ca model pactul 
A.N.Z.U.S. (pactul agresiv dintre S.U.A., Aus
tralia și Noua Zeelandă — N. R.) șl 
„tratatul de apărare" americano-lisînma- 
nist. El . a făcut de asemenea cunos
cut că Statele Unite vor împărți pactul 
S.E.A.T.O. în două părți, după aspectul mili
tar și cel economic, și că vor folosi partea 
economică pentru a atrage în pact alte po
poare din această regiune.

★
OAKLAND 27 (Agerpres). — Senatorul Wil

liam Knowland, liderul majorității republicane 
din senatul american și șeful curentului reac
ționar din S.U.A., cunoscut sub numele de 
„China lobby", a rostit la 25 august în Ca
mera de comerț a statului California un nou 
discurs cu caracter amenințător la adresa Re
publicii Populare Chineze. Knowland a afirmat 
că în cazul unei noi acțiuni militare americane 
în Asia „nu vor mai exista sanctuarele fluviu
lui Yalu" (fluviul Yalu marchează frontiera 
dintre Coreea de nord și R. P. Chineză — 
N.R.).

Din această afirmație a senatorului a- 
merican reies limpede motivele care determină 
pe conducătorii S.U.A. să mențină focarul de 
război din Coreea.

atacă vase engleze
Kilda" a fost bombardat și avariat de către 
trei vase de război cianoaișiste.

Alte două vase comerciale engleze „Inch- 
slay" șl „Inchallta" au fost oprite ilegal și 
percheziționate de vasele de război c’anca.I- 
șiste în strîmloarea Taivan.

Aceste acțiuni sînt o nouă dovadă că ban. 
dițil ciancaișiști, la ordinul S.U.A. comit tot 
mai multe acte de pirater'e.

partidelor democratice și organizațiilor obș
tești, precum și de reprezentanți ai cercur’lor 
științifice, culturale și artistice din oraș.

Un grup de p'onieri din Șanhai a oferit bu
chete de flori membr'Tor delegație’.

★
PEKIN 27 (Agerpres). — China Nouă trans

mite : In seara zilei de 26 august, Cen I, 
primarul orașului Șanhai. a oferit o cină în 
cinstea delegației partidului laburist englez 
care a sosit de la Pekin.

și culturale din Polonia, în special în regiu
nile din vestul țării.

In legătură cu aceasta, secretarul general 
a! Comitetului pentru colaborarea culturală cu 
străinătatea, Jan Karol Wende, a invitat a- 
cest grup să viziteze Polonia în luna septem
brie a.c. timp de două săptămtni".

țarea „războiului rece"... Popoarele lumii 
văd în legea anticomunistă o copie a legilor 
lui Hitler și Mussolini, ikustrînd calea pe care 
pășesc Statele Un'te, și pe care vor să atragă 
restul omenirii.

...Noi chemăm pe toți americanii oare spr'. 
jină Constituția să se unească în lupta pentru 
anularea acestei legi monstruoase. Noi, comu
niștii, ne vom continua lupta pentru pace, 
democrație și bunăstarea poporului, pentru 
drepturile sindicatelor șl ale populației de cu
loare.

Partidul nostru nu este intimidat de acest 
nou atac... In orice împrejurări Partidul Comu. 
nist va munci și va lupta pentru existența sa 
legală. El luptă nu numai pentru drepturile 
sale, ci și pentru drepturile tuturor americani, 
lor.

tic a primit această invitație. La 5 august 
a.c. s-eu <eru’ ambasadei americane dm 
Moscova vize de‘ intrare în S.U.A. pentru 
membrii delegației de studenți sovietici.

După cum s-a aflat însă, delegația studen
ților sovietici nu poete plece le Congres de. 
oarece nu ' s-au acordat nic' pînă acum vi
zele necesare.

Ambasada omericană dm Moscova nu eli
berează vizele 'nvocînd lipse unor Indicații 
în acest sens din partea Departamentului de 
stat al S.U.A.

SPORT f
Campionatele europene 

de atletism
BERNA 27 (Agerpres). — Ziua a 3-a a can>' 

pionatelor europene de atletism a fost marcată 
de succesele strălucite ale reprezentanților U- 
niunij Sovietice care au cucerit 7 medalii de 
aur și titlurile de campioni europeni.

Excelentă a fost comportarea atletelor sovie
tice. In cursa de 100 m. plat, Irina Turova a 
trecut prima linia de sosire, realizînd timpul 
de 11”8/10, înaintea cunoscutei atlete olandeze 
Brouwer — ll”9/10. A treia a sosit atleta 
Pashley (Anglia).

Proba de disc a scos în evidență înalta mă
iestrie a aruncătoarelor sovietice care au 
ocupat primele trei locuri. Titlul de campioană 
europeană a revenit atletei Ponomareva, care a 
aruncat discul la 48,02 m. Coechipierele sale 
Begllacova și Zîbina au realizat 45,79 m. și 
respectiv 44,77 m. Reprezentanta R.P.R. Lia 
Manoliu, s-a clasat pe locul 8 cu 43,86 m., din. 
tr-un lot de 17 finaliste.

Recordmana mondială Nina Otkolenko 
(U.R.S.S.) a cîștigat într-un stil Impresionant 
cursa de 800 m plat. învingînd pe atleta en
gleză Leather. Otkolenko a marcat timpul de 
2’08”8/10.

Cunoscuta polisportivă sovietică Alexandra 
Ciudina a ieșit învingătoare în proba de pen
tatlon, totalizînd 4.523 puncte. Ea a întrecut 
pe atletele Sander și Sturn din echipa Germa
niei occidentale.

In finala probei de 400 m. plat bărbați, at- 
letul sovietic Ardalion Ignatiev a obținut vic
toria cu timpul de 46”6/10, realizînd un nou 
record al campionatelor europene. Finlandezul 
Hellsten a fost al doilea în 47”9/10, iar ma
ghiarul Adamik al treilea în 47"6/10.

Proba de decatlon a fost cîștigată de spor- 
tivul sovietic Kuznețov, iar în proba de 50 km, 
marș v’ctor'a a revenit tot unui atlet sovietic, 
Jukov.

La aruncarea greutății, pe primul loc s-a 
clasat atletul cehoslovac Skobla, care a reali
zat o performanță de 17,20 m. Locurile urmă-: 
toare au fost ocupate de atleții sovietici Gri*  
galka —• 16,69 m. și Heinaste — 16,27 m. At
letul romîn Gabriel Georgescu s-a clasat al 
7-lea cu un rezultat de 15,48 m. — dlntr-un Iot 
de 16 finaliști.

Campionatele continuă astăzi și mîine cînd 
vor avea loc ultimele probe.

Declarația conducătorului 
echipei de awgbi „Swansea*

La manifestările sportive Internaționale or- 
ganizote în ultimele zile la București a parti
cipat și cunoscuta echipă de rugbi ..Swansea" 
din Țara Galilor (Marea Britanie). Rugbiștii 
englez' au fost înv’nși în prima întîlnire sus
ținută la București de echipa Locomotive cu 
scorul de 23—12 iar în cea da a doua întîl
nire au înv'ns echipa Constructorul cu scorul 
de 16-5.

Ivor Bruco Barten, președinte al lui ,,Rugby 
Football Club Swansea", conducătorul dele
gației sportivilor englezi participant! la com
petițiile internaționale de' le București, a fă
cut următoarea declarație unu’ corespondent 
al Agenție' „Agerpres" :

Ce să vă vorbesc despre impresiile mele 'e 
la competițiile sportive internaționale organi
zate în capitala dvs. am să încep bine înțeles 
cu rugbiul, sportul pe care-l cunosc cel mai b ne 
și care după părerea mea a atins în Rominia 
un nivel foarte înalt. Consider că jucătorii ro
mîn' și-au însușit m'nunat regulile jocului și 
sînt de părere că unele lucruri no’ pe care ni 
le-au arătat va trebui să le aplicăm și în Jo
cul echipei noastre. Cu toții am fost plăcut Im
presionați de organizarea exemplară a d feri
telor manifestări sportive ta care am avut 
prilejul să asistăm, ce șl de publicul romîn, 
sport'v și bun cunoscător al deferitelor disci
pline sport ve. In ceea ce privește stadioanele 
pe care am jucat sau cele vizitate, vreau să 
vă spun că pînă acum n'căieri nu am avut pri
lejul să vedem terenuri așa de mari și de mi
nunat amenajate ca în țara dvs. Stadionul 
„23 August" este o-construcție sportivă gran- 
d'oasă.

Campionatul republican 
de înot și sărituri

Vineri, la ștrandul Tineretului din Capitală 
a început desfășurarea finalelor tampionatului 
de înot șl sărituri al R P.R. pentru seniori șf 
senioare. Primele probe desfășurate în cursul 
zilei de Ieri au dat loc la dispute spectacu
loase. concurenții luptînd cu însuflețire pentru 
un rezultat cît ma' bun. Primul titlu de cam
pioană a R.P.R. pe anul 1954 a revenit înotă
toarei Sanda Platon (C.C.A.) care a cîștigat 
proba de 100 m. liber senioare cu timpul de 
1'16”. Tînărul sportiv al asociației Progresul, 
maestrul sportului Carol Meder, a realizat în 
proba de 400 m. liber seniori un nou record 
de junior’oategorta I-a cu timpul de 5’10"2/10, 
cîștigtnd totodată și titlul de campion al aces
tei probe. In proba de 200 m. fluture senior', 
maestrul sportului Vladimir Marchițiu (C.C.A.) 
a sosit primul în timpul de 2’51". Cel de al 
doilea clasat, Aurel Zahăn (Dinamo) parcur- 
gînd cei 200 m. în timpul de 2'53"9/10 a stabi
lit un nou record de juniori cat. I-a șl a ll-a.

Probele de 100 m. bras seniori și 100 m. spa
te senioare au fost cîștigate respectiv de Felix 
Heitz (C.C.A.) și Eoaterina Orosz (Știința) cu 
timpul de l'16”6/10 și l'29"4/10. T'tlul de cam
pion în proba de 100 m. spate seniori a reve
nit după o luptă îndîrjită înotătorului Gh. 
Enache (Constructorul).

întrecerile continuă astăzi de Ia ora 9 dlm'- 
neața. (Agerpres).

SPECTACOLE
TEATRE: Teatrul de Operă și Balet al 

R.P.R. (Arenele Libertăți’) orele 20: Faust; 
Teatrul Național „I. L. Caragiale" (Parcul de 
cultură și odihnă „I. V. Stalin" — Teatrul 
de vară) orele 20: Viață nouă; Teatrul 
Municipal (Teatrul de vară C. A. Rosetti) 
orele 19,30: Visul unei nopți de vară; Tea
trul de Stat de Operetă (Teatrul de va'ă 
,,N. Bălcescu") orele 20: Culegătorii de ste'.e; 
Ansamblul de Estradă (Teatrul 23 August) 
oțele 20: Concert de muzică ușoară și popu
lară romînească: Teatrul Tineretului (Gră
dina Fil mon Sîrbu) orele 20. Sînziand și 
Pepelea; Teatrul Evreesc de Stat (Grădi 
Mircea Vodă) orele 20: Cu sare ș' piper^M^^! 
Teatrul Țăndărică: (Grădina sir. Doamnei 
27) orele 20 : Umor pe sfori.

CINEMATOGRAFE: Patria. Gh. Doja: Su. 
fle’.e zbuciumate; Republica, Elena Pavel, 
București : Incă-cătură periculoasă ; Grădi
na Progres, Maxim Gorki: In vîrtejul dan. 
S'jlul: I. C. Frimu, înfrățirea între popoare, 
Tudor Viadimirescu. Aleko; Tineretului: 
Cu inima tînără; Timpuri No’: La v’lă; 
Sport sovietic' nr. 4. Pionierla nr. 8 și Con. 
ceri în pădure: Victoria: Viața în citadelă; 
Arta: Pulbere argintie; Aurel Vlaicu, Li
bertății: Poemul dragostei; Flactra, Al.
Popov: O noapte furtunoasă. Lanțul slăbi
ciunilor, Vizita: Munca: Echipa de pe stra
da noastră; Volga: Maeștri baletului rus; 
8 Martie: In sol la noi; Lumina: Brigada 
lui Ionuț ; Unirea • Omul cu o tn’e de fețe.
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